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Politycy Koalicji Obywatelskiej ruszyli w Polskę, rozpoczynając akcję „Tu jest przyszłość”. 
W każdym województwie spotykają się z mieszkańcami, prezentując program wyborczy. 
Przyszedł czas na Sanok i Lesko. 

Konferencja prasowa Koalicji Obywatelskiej 

Tu jest przyszłość

W konferencji udział wzięli: 
wicemarszałek Małgorzata 
Kidawa-Błońska, posłowie 
Zo�a Czernow, Dorota Nie-
dziela i Tomasz Siemoniak 
oraz senatorowie Agnieszka 
Kołacz-Leszczyńska i Stani-
sław Lamczyk. Organizato-
rami wydarzenia były: euro-
posłanka Elżbieta Łukacijew-
ska i posłanka Joanna Fry-
drych. 

Jak podkreśliła na wstępie 
Łukacijewska, konferencja 
została zorganizowana przed 
siedzibą Huty Stalowa Wola – 
Autosan, ponieważ siedem lat 
temu premier Beata Szydło 
również odwiedziła to miejsce. 

– Premier obiecywała wów-
czas, że Autosan stanie się zakła-
dem mlekiem i miodem płyną-
cym. Zapewniała o jego rozwoju. 
Okazuje się, że tylko jedna obiet-

nica została spełniona – częsta 
wymiana prezesów. W ciągu 
siedmiu lat Autosan miał ich 
siedmiu. Mieszkańcy Sanoka 
z łezką w oku wspominają czas, 
gdy fabryka produkowała auto-
busy. Niestety, potem nastąpiło 
jej przejęcie przez Hutę Stalowa 
Wola. Tym samym wszystko 
dobre, co wiązało się z zakładem 
mija bezpowrotnie – uważa 
europosłanka. 

– Przyjeżdżając tutaj, 
chcemy mocno zamanifesto-
wać naszą aktywność oraz zmo-
bilizować obywateli do pójścia 
na wybory. Będąc w Sanoku, 
nie mogliśmy nie przyjechać 
pod fabrykę – jeden z symboli 
fatalnych rządów PiS-u, jeżeli 
chodzi o podejście do pol-
skiego przemysłu – dodaje 
poseł.

Siemoniak uważa, że zosta-
nie wygaszana produkcja arma-
tohaubic Krab na rzecz koreań-
skich. Według niego to decyzje 
kompletnie niezrozumiałe. Pol-
ska jeszcze kilka lat temu słynęła 
z produkcji autobusów. 

– Pokazujemy nasz pomysł 
na to, aby polski przemysł 
obronny zyskiwał nowe inwe-
stycje, by pieniądze od zagra-
nicznych inwestorów popłynęły 
również  do Autosanu. Polska 
potrzebuje tysięcy autobusów, 
które również mogą być ekspor-
towane za granicę – kontynuje 
poseł.

Wicemarszałek Kidawa-
-Błońska podkreśliła, że Podkar-
pacie to nowoczesny region 
i zamieszkują go ambitni ludzie, 
którym zależy na bezpieczeń-
stwie i zaufaniu do władzy. 

– Zmarnowano ostatnie 
osiem lat. Jesteśmy tu dzisiaj po 
to, by przekonać mieszkańców 
regionu, że możliwa jest bez-
pieczna, przyjazna i nowocze-
sna Polska – zaznaczyła. 

Konferencja pod Autosa-
nem nie była jedynym akcen-
tem wizyty polityków KO na 
naszym terenie. Tego samego 
dnia mieli jeszcze dwa spotkania 
z potencjalnymi wyborcami – 
najpierw w Bieszczadzkim 
Domu Kultury w Lesku, 
a potem na sanockim zamku. 

dcz 

Trwa przebudowa drogi gminnej. Inwestycję realizuje Sanoc-
kie Przedsiębiorstwo Gospodarki Komunalnej. Całkowity 
koszt przedsięwzięcia to 1 mln 300 tys. zł. Przebudowa obej-
muje odcinek ponad 300 metrów. Jezdnia zostanie poszerzo-
na, będą wykonane chodniki z kostki betonowej oraz wynie-
sienia na odcinku początkowym, czyli ul. Międzybrodzkiej. 
Przebudowie również poddano kanalizację deszczową. 
Planowane zakończenie inwestycji to połowa maja.        (esw)

Biała Góra 
doczekała się remontu 

Inwestycje w mieście 

Pani Agnieszce Leśniewskiej
wyrazy głębokiego współczucia

z powodu śmierci 
Męża

składają
Starosta i pracownicy 

Starostwa Powiatowego w Sanoku

POZOSTANĄ W PAMIĘCI

Z ogromnym smutkiem żegnamy

Annę Sowińską
inspektorkę w referacie księgowości 

budżetowej UM,
która odeszła po długiej, ciężkiej 

chorobie.
Łączymy się w bólu z rodziną Zmarłej

Burmistrz Tomasz Matuszewski 
i pracownicy Urzędu Miasta
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Firma Hynfra, jako prywatny 
inwestor, dołączyła do pierw-
szej samorządowej spółki wo-
dorowej  Hydro Sanok. Celem 
współpracy jest całkowita 
transformacja systemu energe-
tycznego Sanoka z udziałem 
odnawialnych źródeł energii 
(OZE) i wodoru. Dzięki do-
godnym uwarunkowaniom 
geologicznym oraz infrastruk-
turalnym, Sanok jest doskonale 
przygotowany do realizacji 
projektu wodorowego, który 
będzie obejmował przede 
wszystkim: utworzenie wła-
snych źródeł wytwórczych 
energii elektrycznej – instalacji 
fotowoltaicznej,  instalację no-
woczesnej pompy ciepła obni-
żającej emisję dwutlenku węgla 
oraz gazów cieplarnianych przy 
równoczesnym zwiększeniu 
produkcji energii, budowę ma-
gazynu energii i ciepła, budowę 
instalacji do elektrolizy wodo-
ru, budowę stacji tankowania 
wodoru i szybkiego ładowania 
pojazdów elektrycznych, in-
nych instalacji pomocniczych. 
Miejska spółka komunalna  
Sanockie Przedsiębiorstwo 
Gospodarki Komunalnej po-
wołało spółkę wodorową Hy-
dro Sanok, której działania 
spełniają strategiczne wizje 
Gminy Miasta Sanoka poprzez 
wdrażanie i rozwój gospodarki 
wodorowej w regionie.  Spółka 
Hynfra jako jedyna przedsta-
wiła całościowy plan na dekar-
bonizację sanockiego samo-
rządu i zadeklarowała udział  
w tak nowatorskim postępowa-
niu sektora samorządowego. 
Hynfra daje gwarancję wiedzy 
technologicznej i doświadcze-
nia w dziedzinie zielonej trans-
formacji. Nowy inwestor spo-
rządzi Studium Wykonalności, 
na podstawie którego Hydro 
Sanok będzie realizować pro-
jekt wodorowy. W konferencji 
wzięli udział: Małgorzata Jaro-
sińska-Jedynak, sekretarz stanu 

Pierwsze wodorowe miasto w Polsce
To historyczny moment dla naszego miasta. Podczas XV edycji Europejskiego Kongresu Gospodarczego w Katowicach o�-
cjalnie przedstawiono inwestora do pierwszej samorządowej spółki wodorowej Hydro Sanok, którym została �rma Hynfra.
Wartość projektów dekarbonizacyjnych planowanych w Sanoku to 1,5 mln zł. 

w Ministerstwie Funduszy  
i Polityki Regionalnej, burmistrz 
Sanoka Tomasz Matuszewski, 
wicemarszałek województwa 
podkarpackiego Piotr Pilch, 
prezes Sanockiego Przedsię-
biorstwa Gospodarki Komunal-
nej Krzysztof Jarosz oraz prezes 
Hynfry Tomoho Umeda.

– Sanok konsekwentnie  
realizuje swój plan transfor-
macji energetycznej. Pierwsza  
w Polsce wodorowa samorzą-
dowa spółka została powołana  
w ubiegłym roku. Działania 
związane z reformacją energe-
tyczną i wprowadzeniem roz-
wiązań wodorowych do samo-
rządu są realne, ale przede 
wszystkim są realizowane.  
Ministerstwo Funduszy i Poli-
tyki Regionalnej od samego 
początku wspiera tę inicjatywę. 
To wielkie wyzwanie, które 
musi połączyć wiele źródeł �-
nansowania, zarówno środków 

europejskich, z budżetu pań-
stwa, województwa, samorzą-
du, ale również inwestora pry-
watnego. Wspólnie możemy re-
alizować działania, które przy-
czyniają nas do transformacji 
energetycznej Sanoka i nie tyl-
ko, ponieważ te działania będą 
później rozszerzać się na inne 
miasta, co pozwoli nam realizo-
wać innowacyjne przedsięwzię-
cia na skalę nie tylko naszego 
kraju, ale również i świata – po-
wiedziała podczas konferencji 
Małgorzata Jarosińska-Jedynak.

Minister podkreśliła, że to 
bardzo ważny krok w duchu 
przemian i obecnych wyzwań 
energetycznych, ale i ogromna 
szansa na stworzenie przewagi 
konkurencyjnej miasta. Dosko-
nale wpisuje się także w trendy 
europejskiej polityki, gdzie prio-
rytetem jest Europejski Zielony 
Ład stawiający na sektory przy-
jazne środowisku. 

Piotr Pilch, wicemarszałek 
województwa podkarpackiego 
podkreślił, że ta umowa ma 
wielkie znaczenie zarówno dla 
Sanoka, jak i województwa pod-
karpackiego, ale także dla Polski. 
Działania burmistrza Tomasza 
Matuszewskiego wpisują się  
w to, co dla województwa jest 
istotne, czyli inteligentne roz-
wiązania.

– Chcemy, by Podkarpacie 
było kojarzone z tradycjami, ale 
także z innowacyjnymi techno-
logiami. Wspieramy wszelkie 
działania zmierzające w tym 
kierunku – dodał wicemarsza-
łek. 

– Transformacja systemu 
energetycznego na poziomie lo-
kalnym to niezbędny dziś cel, 
który samorządy muszą realizo-
wać. Gmina Miasta Sanoka dąży 
do zwiększenia bezpieczeństwa 
energetycznego regionu po-
przez zmniejszenie energo-

Zielona strefa gospodarcza 

W okresie sprawozdawczym organ wykonawczy gminy realizo-
wał zadania związane z wykonaniem dochodów i wydatków bu-
dżetowych oraz organizowaniem i nadzorowaniem działalno-
ści jednostek podległych. 

LXXVII sesja Rady Miasta Sanoka

Sprawozdanie burmistrza

chłonności gospodarki komu-
nalnej oraz zwiększenie udziału 
odnawialnych źródeł energii – 
podkreśla Tomasz Matuszewski, 
burmistrz Sanoka.

Burmistrz  dodał, że miasto 
skupia się na strefach gospodar-
czych, zielonych i certy�kowa-
nych. W Sanoku mają powstać 
dwie strefy – na Dąbrówce  
i w Olchowcach. Są już środki 
na ich uzbrojenie 

Hynfra PSA jako partner 
technologiczny będzie odpo-
wiedzialna za realizację projek-
tu, koncepcję i pozyskanie  
�nansowania. Jednym z pierw-
szych kroków będzie przygoto-
wanie studium wykonalności, 
które określi optymalny spo-
sób przeprowadzenia przed-
sięwzięcia. 

– Projekt wodorowy ma 
istotne znaczenie dla Sanoka.  
Stanowi nie tylko ważny krok 
na drodze ku zrównoważone-

mu rozwojowi energetyczne-
mu, ale także szansę na tworze-
nie nowych miejsc pracy, przy-
ciągnięcie inwestycji, a także 
zwiększenie innowacyjności  
i konkurencyjności regionu – 
mówi Krzysztof Jarosz, prezes 
Sanockiego Przedsiębiorstwa 
Gospodarki Komunalnej oraz 
spółki Hydro Sanok.

W centrum dekarbonizacji 
Sanoka znajduje się wodór. 
Wkrótce w mieście ma powstać 
m.in. instalacja do produkcji 
wodoru, stacja tankowania tego 
paliwa. Projekt zakłada także 
produkcję amoniaku i wybu-
dowanie 300 ha farm fotowol-
taicznych.

– Jesteśmy dumni, że bie-
rzemy udział w tym doniosłym 
wydarzeniu. To modelowy 
przykład tego, jak powinna wy-
glądać dekarbonizacja w samo-
rządach, gdzie lokalna społecz-
ność będzie samowystarczalna 
energetycznie i zasilana zieloną 
energią. Sanoczanie i ich miasto 
przechodzą w zupełnie nowy 
wymiar – za sprawą zielonej 
reindustrializacji będą mieli 
czyste, zeroemisyjne miasto,  
z nowymi miejscami pracy  
i lepszy komfort życia. Sanok 
może być wzorem dla innych 
miejscowości w całej Polsce – 
twierdzi Tomoho Umeda, pre-
zes Hynfry. 

Umeda podkreśla, że pro-
jekt wodorowy to przeciwwaga 
dla modelu dekarbonizacji, 
który dzieje się w Europie  
Zachodniej.

Wkładem Sanoka w spółkę 
wodorową będzie infrastruk-
tura komunalna. Sanok już 
rozpoczął – dzięki m.in. pie-
niądzom z Polskiego Ładu 
– inwestowanie w zielone 
strefy gospodarcze. Inwesto-
rzy, którzy się tam pojawią, 
będą mogli liczyć na „zielone 
certy�katy”.

dcz

i organizacji pozarządowych. 
Celem spotkania było przedsta-
wienie pomysłów na temat roz-
wiązań dotyczących wdrażania 
zrównoważonej mobilności.  
12 kwietnia w parku miejskim 
posadzono 300 drzew. 

Działania
Trwają prace związane z budo-
wą muru oporowego wraz  
z remontem chodnika ulicy  
ks. Wołka. Trwa przebudowa  
ul. Biała Góra. Całkowity koszt 
zadania to ponad 1 mln 300 tys. 
zł. Przebudowa obejmuje odci-
nek ponad 300 metrów. Trwają 
prace nad dokumentacją dla za-
dania pn. „Budowa łącznika ob-
wodnicy Sanoka z drogą powia-
tową (ul. Okulickiego) i uzbro-
jeniem przyległego terenu – etap 
I”. Formuła zadania to – projek-
tuj, buduj. Wykonawcą jest: �r-
ma La Strada. Wartość zadania 
to 11 mln 182 tys. zł,  przy do�-
nansowaniu w wysokości blisko 
8 mln zł.  Kontynowana jest 
przebudowa ulic Witosa, Glini-
ce oraz Lisowskiego i Stankiewi-

cza na Dąbrówce. Wartość zada-
nia to ponad 12 mln  zł, do�nan-
sowanie wynosi prawie 4 mln zł. 
Trwają prace przy adaptacji  
budynku byłego Gimnazjum nr 
3 na Strefę Odkrywania Wy-
obraźni i Aktywności. Wykona-
no antresolę ze schodami w sali 
edukacyjnej, dwa biegi schodo-
we oraz szyb windy. Wykonawca 
wykonał okablowanie do insta-
lacji elektrycznej i niskoprądo-
wej, trwa montaż instalacji 
wod.-kan. oraz c.o. Rozpoczęte 
zostały roboty tynkarskie oraz 
posadzkowe. Trwa rozbudowa  
i przebudowa budynku miesz-
kalnego na budynek mieszkalny 
wielorodzinny w Olchowcach 
przy ul. Pięknej 4. Obecnie reali-
zowane są prace wykończenio-
we wewnątrz budynku i prace 
związane z zagospodarowaniem 
terenu. Wartość inwestycji to 
ponad 1 mln 600 tys. zł.  27 lute-
go podpisana została umowa  
z Bankiem Gospodarstwa Kra-
jowego na udzielenie �nanso-
wego wsparcia na remont sied-
miu pustostanów. Koszt przed-

sięwzięcia to 454 tys. zł, wsparcie 
wynosi 363 tys. zł. Porządkowa-
ne są zieleńce oraz tereny do 
utrzymania trawników, rabat łąk 
kwietnych, których areał zosta-
nie powiększony. Usunięto su-
che gałęzie i konary z drzew  
na terenach rekreacyjno-sporto-
wych oraz w sąsiedztwie cią-
gów pieszo-jezdnych. Dokona-
no przeglądów i zlecono nie-
zbędne remonty na placach za-
baw, naprawione zostaną ławki  
i siedziska na terenach komu-
nalnych. Dla ponad 600-osobo-
wej grupy dzieci i młodzieży  
z Sanoka rozpoczęły się zajęcia 
w ramach Alternatyw przez 
sport i Alternatyw innych niż 
sport. Przez najbliższe dwa mie-
siące podopieczni klubów spor-
towych i stowarzyszeń będą 
uczestniczyć w alternatywnych 
formach aktywności w czasie 
wolnym. Zajęcia do�nansowa-
ne są w ramach Gminnego Pro-
gramu Pro�laktyki i Rozwiązy-
wania Problemów Alkoholo-
wych oraz Przeciwdziałania 
Narkomanii.                            (dcz)

Spotkania
Sprawozdanie w imieniu burmi-
strza przedstawił Artur Kondrat, 
wiceburmistrz Sanoka. Na 
obecną sesję burmistrz zapo-
wiedział przedstawienie aktual-
nej sytuacji związanej z budową 
nowej przeprawy mostowej 
przez San, jednak wyjazd na Eu-
ropejski Kongres Gospodarczy 
do Katowic usprawiedliwia jego 
nieobecność na posiedzeniu 
Rady – informację tę przedstawi 
podczas sesji majowej. 29 marca 
w Sali Herbowej odbyło się 
spotkanie z uczestnikami pro-
jektu Erasmus+ z Hiszpanii  
i Czech, których gościła Szkoła 
Podstawowa nr 2. 30 marca 100 
urodziny obchodziła pani Janina 
Gacek. Stulatkę odwiedzili To-
masz Matuszewski i przewodni-
czący Rady Miasta Andrzej  
Romaniak. 5 kwietnia odbyło 
się spotkanie na temat zrówno-
ważonej mobilności. Dzięki 
współpracy z Rzeszowską 
Agencją Rozwoju Regionalnego 
Sanok gościł  przedstawicieli 
ukraińskich władz miejskich  
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OGŁOSZENIE 
BURMISTRZA MIASTA SANOKA

Na podstawie art. 11 pkt 7 i pkt 8 ustawy z dnia 27 marca 
2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym 
(t.j. Dz. U. z 2022 r., poz. 503 z późn. zm.) oraz uchwały  
Nr LVII/512/22 Rady Miasta Sanoka z dnia 29 marca 2022 r.  
o przystąpieniu do sporządzenia zmiany „Studium uwarun-
kowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
miasta Sanoka” zmienionej uchwałą Nr LXV/579/22  Rady 
Miasta Sanoka z dnia 25 sierpnia 2022 r. o zmianie uchwały 
o przystąpieniu do sporządzenia zmiany „Studium uwarun-
kowań i kierunków zagospodarowania przestrzennego 
miasta Sanoka” zawiadamiam o wyłożeniu do publicznego 
wglądu projektu I zmiany Studium uwarunkowań i kierun-
ków zagospodarowania przestrzennego wraz z prognozą 
oddziaływania na środowisko w dniach od 8 maja 2023 r. do 
5 czerwca 2023 r. w siedzibie Urzędu Miasta w Sanoku,  
38-500 Sanok, ul. Rynek 1, pokój nr 50 w godzinach od 8.00 
do 14.00 oraz na stronie internetowej Urzędu Miasta w Sa-
noku w Biuletynie Informacji Publicznej pod adresem: 
https://bip.um.sanok.pl/Gospodarka_przestrzenna.

Obszar objęty I zmianą Studium zlokalizowany jest  
w dzielnicy Dąbrówka przy ul. Witosa i ul. Stankiewicza.

Dyskusja publiczna nad rozwiązaniami przyjętymi  
w projekcie I zmiany Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego miasta Sanoka odbę-
dzie się w dniu 26 maja 2023 r. w siedzibie Urzędu Miasta 
Sanoka, ul. Rynek 1, 38-500 Sanok, w Sali Herbowej   
w godz. o godz. 12.00.

Uwagi należy składać do Burmistrza Miasta Sanoka na 
piśmie w formie papierowej w siedzibie Urzędu Miasta  
w Sanoku, ul. Rynek 1, 38-500 Sanok, lub przesłać na poda-
ny adres lub w formie elektronicznej, w tym za pomocą 
środków komunikacji elektronicznej: poprzez platformę 
usług administracji publicznej ePUAP lub za pomocą pocz-
ty elektronicznej na adres e-mail: wgp@um.sanok.pl z po-
daniem imienia i nazwiska lub nazwy jednostki organiza-

cyjnej oraz adresu zamieszkania albo siedziby, oznaczenia 
nieruchomości, której uwaga dotyczy, w nieprzekraczal-
nym terminie do dnia 4 lipca  2023 r.

Ponadto na podstawie art. 39 ust. 1, art. 46 ust. 1 pkt 1, 
art. 54 ust. 2 i ust. 3 ustawy z dnia 3 października 2008 r.  
o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, 
udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o oce-
nach oddziaływania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r., poz. 
1029 z późn. zm.) w okresie wyłożenia do publicznego 
wglądu zapewnia się możliwość udziału społeczeństwa  
w postępowaniu w ramach strategicznej oceny oddziały-
wania na środowisko skutków realizacji projektu I zmiany 
Studium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania 
przestrzennego wraz z prognozą oddziaływania na środo-
wisko, z możliwością zapoznania się z niezbędną dokumen-
tacją sprawy, w miejscu i terminach podanych powyżej. 

Dane o dokumentach stanowiących dokumentację 
sprawy zostały zamieszczone w publicznie dostępnym 
wykazie danych o dokumentach zawierających informacje 
o środowisku i jego ochronie, o którym mowa w art. 21 ust. 
1 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu  
informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społe-
czeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziały-
wania na środowisko (t.j. Dz. U. z 2022 r.. poz. 1029 z późn. 
zm.). Zainteresowani mogą składać wnioski i uwagi w po-
stępowaniu dotyczącym strategicznej oceny oddziaływa-
nia na środowisko w terminie do dnia 4 lipca  2023 r.:

- w formie pisemnej lub ustnie do protokołu w siedzi-
bie Urzędu Miasta w Sanoku, ul. Rynek 1, 38-500 Sanok,

- za pomocą środków komunikacji elektronicznej bez 
konieczności opatrywania ich kwalifikowanym podpisem
elektronicznym na adres e-mail: wgp@um.sanok.pl

Organem właściwym do rozpatrzenia uwag jest Bur-
mistrz Miasta Sanoka.

Burmistrz Miasta Sanoka Tomasz Matuszewski       

o wyłożeniu do publicznego wglądu projektu zmiany „Studium uwarunkowań i kierunków 
zagospodarowania przestrzennego miasta Sanoka” wraz z prognozą oddziaływania na środowisko

OGŁOSZENIE

Klauzula informacyjna przy procedowaniu studium uwarunkowań  
i kierunków zagospodarowania przestrzennego miasta Sanoka

Przy podejmowaniu czynności związanych z:

1. wyłożeniem projektu studium do publicznego wglądu i organizowaniu dyskusji 
publicznej zgodnie z art. 11 pkt 7 wskazanej ustawy,

2. wnoszeniem uwag do projektu studium, zgodnie z art. 11 pkt 8 wskazanej ustawy,

3. przedstawianiem radzie miasta projekt studium wraz z listą nieuwzględnionych 
uwag zgodnie z art. 11 pkt 9 wskazanej ustawy obowiązują zasady przedstawione 
poniżej:

Zgodnie z art. 13 ust. 1 i ust. 2 rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 
2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku 
z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego przepływu takich 
danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólnego rozporządzenia o ochronie 
danych), Dz.Urz.UE L 119 z 04.05.2016, s. 1, z późn. zm., informujemy, że:

1. Administratorem Pani/Pana danych osobowych uzyskanych w celu realizacji pro-
cedury sporządzeniastudium uwarunkowań i kierunków zagospodarowania prze-
strzennego miasta Sanoka na podstawie ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowa-
niu i zagospodarowaniu przestrzennym jest Burmistrza Miasta Sanoka z siedzibą  
w Sanoku, Rynek 1, 38-500 Sanok, e-mail: umsanok@um.sanok.pl.

2. Burmistrz Miasta Sanoka wyznaczył inspektora ochrony danych, e-mail: iod@um.
sanok.pl.

3. Pani/ Pana dane osobowe przetwarzane będą w celu realizacji czynności o któ-
rych mowa w art. 11 pkt 3, 7 i 9 oraz art. 11 pkt 1 i 8 ustawy z dnia 27 marca 2003 r.  
o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym (t.j. Dz. U. z 2018 r. poz. 1945,  
z późn. zm.) oraz zgodnie z art. 6 ust. 1 lit. c RODO.

4. Odbiorcą Pana danych może być/ będzie projektant sporządzający projekt 
uchwały na podstawie stosownej umowy.

5. Pani/Pana dane osobowe nie będą przekazywane do państwa trzeciego ani 
organizacji międzynarodowej.

6. Pani/Pana dane osobowe będą przechowywane bezterminowo jako wartość  
archiwalna.

7. Posiada Pani/Pan prawo do żądania od administratora dostępu do swoich danych 
osobowych i ich sprostowania.

8. Ma Pani/Pan prawo wniesienia skargi do organu nadzorczego, którym w Polsce 
jest: Prezes Urzędu Ochrony Danych Osobowych, adres siedziby: ul. Stawki 2,  
00-193 Warszawa, gdy uzna Pani/Pan, że przetwarzanie Pani/Pana danych osobo-
wych narusza przepisy rozporządzenia wskazanego na wstępie.

9. Podanie przez Panią/Pana danych osobowych jest wymogiem ustawowym.

10. Decyzje podejmowane wobec Pani/ Pana i Pani/Pana danych osobowych nie 
będą podejmowanie w sposób zautomatyzowany, w tym nie zastosujemy wobec 
nich profilowania.

W przypadku zebrania danych nie od osoby której dotyczą, przysługuje prawo  
informacji o źródle danych, jeśli nie wpływa to na ochronę praw i wolności osoby od 
której dane pozyskano.

MATERIAŁ INFORMACYJNY
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Modernizacja infrastruktury oświatowej

Aż trzy sale gimnastyczne w średnich szkołach zostaną wyremontowane. Władze powiatu podpi-
sały umowę z wykonawcą, Firmą Budowlano-Transportową Stalfred. Przewidywany termin  
zakończenia prac to 30 listopada 2024 r.

Sale gimnastyczne zostaną wyremontowane
i wyposażone w niezbędny sprzęt 

W ramach inwestycji pn. 
„Modernizacja infrastruktury 
oświatowej powiatu sanoc-
kiego” zaplanowany jest re-
mont sali gimnastycznej i sali 
treningowej w Zespole Szkół 
nr 3 w Sanoku, a także remont 

wianie sportu w lepszych wa-
runkach – mówi starosta Stani-
sław Chęć. – W ramach inwe-
stycji wymienimy w szkołach 
podłogi, ułożymy wykładziny 
przeciwpoślizgowe, wymieni-
my listwy siedziskowe na try-
bunach, pomalujemy ściany  
i dźwigary stalowe dachu, za-
montujemy oświetlenia LED. 
Wymienimy też instalację  
elektryczną, stolarkę drzwio-
wą i okienną, zamontujemy 
osprzęt, sale wyposażymy  
w niezbędny sprzęt techniczny 
i sportowy. Co ważne, obiekty 
te będą dostosowanie do po-
trzeb osób niepełnosprawnych 
– precyzuje starosta.

Dodatkowo przy Zespole 
Szkół nr 2 powstanie ogro-
dzenie, przebudowane zosta-
ną także drogi wewnętrzne, 
ciągi piesze i parkingi, po-
wstaną oznakowane miejsca 
postojowe. W planie jest rów-
nież odwodnienie terenu oraz 
uporządkowanie zieleni.

Wartość zadania to 3 537 
400,00 zł, z czego aż 3 424 
000,00 zł stanowi do�nanso-
wanie z Rządowego Fundu-
szu Inwestycji Strategicznych 
Polski Ład.

esw

sali gimnastycznej wraz  
z zapleczem w Zespole Szkół 
nr 5 w Sanoku oraz remont 
sal gimnastycznych w Ze-
spole Szkół nr 2 w Sanoku  
z zagospodarowaniem tere-
nu przy „Mechaniku”, jak 

również remont ogrodzenia 
frontowego przy szkole.

– Sale gimnastyczne w na-
szych szkołach wymagają re-
montu, dlatego cieszę się, że już 
niebawem rozpoczną się prace, 
które umożliwią uczniom upra-

Lekcja historii ożywionej

Rekonstruktorzy z 51. Dru-
żyny Harcerzy i Harcerek  
Żuawi im. Signi 1863 roku – 
na czele z Maciejem Kilarskim 
– prezentowali stroje oraz 
uzbrojenie z epoki, przywo-
łując historię największego  
narodowego powstania. Wy-
darzenie stanowi kolejny etap  
w ciągu atrakcji, przygotowa-
nych przez Muzeum Histo-
ryczne w Sanoku w związku 
ze 160. rocznicą wybuchu 
Powstania Styczniowego. 
Wydarzenie zostało zrealizo-

wane dzięki do�nansowaniu
z programu Niepodległa –  
Powstanie Styczniowe 1863-
-1864”. 

W lekcji wzięli udział 
uczniowie z sanockich szkół  
i pasjonaci historii. Dzięki re-
konstruktorom, którzy rozwi-
jając swoją pasję, zdobywają 
oryginalne stroje i akcesoria  
z epoki, mogli podziwiać:  

– umundurowanie, oporzą-
dzenie i odznaki powstańcze,

– strój damski z okresu 
Żałoby Narodowej,

–    repliki broni używanej 
w Powstaniu Styczniowym,

–  pokaz szermierki na broń 
białą – szable, połączony  
z zabawami szermierczymi dla 
widzów,

– odlewanie kul ołowia-
nych w warunkach polowych,

– kancelarię dowódcy od-
działu powstańczego z przy-
borami z epoki – m.in.: zega-
rek, cyrkle, mapa, luneta,

Taka żywa lekcja historii, 
na pewno będzie niezapo-
mniana.                               (ew)

160. rocznica wybuchu Powstania Styczniowego

We wtorek 25 kwietnia w Muzeum Historycznym w Sanoku odbyła się lekcja historii ożywio-
nej, której motywem przewodnim były wydarzenia sprzed 160. lat związane z Powstaniem 
Styczniowym. 
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Po raz kolejny na Rynku w okresie poprzedzającym najważ-
niejsze święta państwowe odbyła się Parada Niepodległości 
pod patronatem Powiatu Sanockiego. Tylko jedna szkoła nie 
dotarła na paradę, z przyczyn niezależnych.  

Uczniowie uczestniczyli 
w Paradzie Niepodległości

Pod patronatem Powiatu Sanockiego

Z roku na rok uczniowie wyka-
zują się coraz większą kreatyw-
nością. Inscenizacje scen histo-
rycznych, śpiew, tańce, stroje, 
rekwizyty – wszystko było na 
bardzo wysokim poziomie i tu 
należy złożyć gratulacje wszyst-
kim uczniom i nauczycielom 
przygotowującym młodzież na 
paradę. 

Przyznawano punkty za  
pomysłowość w prezentowaniu 
strojów nawiązujących do wy-

darzeń historycznych. Jury naj-
wyżej oceniło prezentację,  
przygotowaną przez uczniów  
ze  Szkoły Podstawowej  nr 1  
w kategorii szkół podstawowych 
i 1 miejsce Zespołowi Szkół  nr 1 
w kategorii szkół średnich. Po-
wiat ufundował nagrody pie-
niężne: 1000 zł dla zwycięzców i 
po 300 zł dla pozostałych szkół 
uczestniczących w wydarzeniu 
Wszystkim należą się gratulacje  
i oklaski.                                     (ew)
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Szabla w tym niecodziennym 
typie pozostawała na wyposa-
żeniu prywatnych oddziałów, 
jakie miał do swej dyspozycji 
kanclerz wielki litewski Karol 
Stanisław Radziwiłł (1669-
-1719). Gwoli przypomnie-

Muzyczna majówka w Dukli
Browar Dukla zaprasza na kilka wiosennych koncertów 
oraz stand-up.

30 kwietnia wystąpi Jan Kondrak
Jan Kondrak to wielki głos. Co do skali i siły pewnie najwięk-
szy spośród polskich głosów bardowskich. Jest też cenionym 
autorem i kompozytorem. Pisze dla siebie i innych, na przy-
kład dla Marka Dyjaka. Słusznie kojarzony jest z wyjątkową 
piwnicą artystyczną, jaką jest Lubelska Federacja Bardów. 
Ma na koncie jedenaście płyt z LFB i osiem solowych doko-
nań.

2 maja koncert Oready 
Grupa Oreada prezentuje FolkOFF. Ich autorskie kompozy-
cje i teksty inspirowane są przyrodą, kulturą ludową i naturą 
człowieka. Zespół powstał w 2016 roku i zagrał ponad 70 
koncertów – wystąpił m.in. na Festivalu v Ulicích w Czechach, 
Slot Art Festival 2018, w Studiu Koncertowym Radia Gdańsk 
czy Muzycznym Studiu Polskiego Radia im. Agnieszki Osiec-
kiej. Oreada to laureat wielu ogólnopolskich konkursów.

5 maja koncert Moore Plays Moore
Zespół działa od 2019 roku, a od 2022 roku formacja wystę-
puje pod nazwą Moore Plays Moore. Projekt stworzony zo-
stał, aby kultywować twórczość legendarnego Gary Moore’a. 
Jako gość w zespole występuje Jack Moore – syn wirtuoza.  
To niebywale utalentowany gitarzysta i kompozytor. Miłość 
do gitary zaszczepił mu oczywiście ojciec, z którym przez 
wiele lat występował podczas gościnnych koncertów i festi-
wali na całym świecie. 

11 maja stand-up Tomasza Karolaka „50 i co?”, czyli mu-
zyczne przygody Tomasza
Jest to najnowsze „dziecko” i autorski show Tomasza Karola-
ka, który jest podsumowaniem jego dotychczasowej drogi 
jako aktora, ale również muzyka i wokalisty. Bogate życie  
artystyczne skłoniło artystę do podzielenia się ze światem 
jego przeżyciami. Cięty a zarazem inteligentny i pozbawiony 
skrupułów, rockowy język Tomka wprowadzi was w świat 
show biznesu, jakiego nie znacie. Stand-up przedzielony pio-
senkami śpiewanymi na żywo przez Tomasza, które towarzy-
szą mu do tej pory w jego drodze artystycznej.

Muzyka pogranicza 
30 kwietnia w skansenie koncert Joryj Kłoc i Orkiestra 
Świętego Mikołaja

Wiosenna trasa koncertowa Jorego Kłoca (muzycznej watahy 
ze Lwowa) i Orkiestry Świetego Mikołaja zamyka kilkuletni 
wspólny projekt „Muza – muzyka Pogranicza”. W jego ramach 
odbędą się trzy koncerty, w tym jeden w Sanoku. 

Sanok – 30 kwietnia, godz. 16.00, Muzeum Budownictwa 
Ludowego w Sanoku.

Wstęp wolny. Koncertom będzie towarzyszyło wydanie 
wspólnej płyty obu zespołów pod tytułem „Muza – muzyka 
Pogranicza”.

Płyta jest inspirowana kulturą pogranicza polsko-ukraiń-
skiego. 

Orkiestra Świętego Mikołaja jest to  czołowa polska forma-
cja inspirująca się rodzimą tradycją, łącząca instrumenty ludowe 
oraz biały śpiew z brzmieniem perkusji i gitary basowej. 

Joryj Kłoc – to ukraińska obrzędowa hip-hop-dajboże-
-etno-czort wataha ze Lwowa, dzięki której starodawne  
instrumenty ukraińskie zabrzmiały w sposób nowoczesny. 
Nazwa zespołu pochodzi od tajnej gwary (argot) zamknię-
tych wspólnot niewidomych muzyków, grających na lirach 
korbowych i na kobzie.

Joryj − oznacza szacowny, honorowy,
Kłoc − kawałek, przystojniak, fragment albo stary, starszy.
We współczesnym języku połączenie słów „Joryj Kłoc” moż-

na tłumaczyć jako Poważny, Honorowy Człowiek; Solidny Pan; 
Świetna, Znakomita Osoba, albo po prostu − VIP. Jednakże 
wszystkie te tłumaczenia pasują do tej cudownej czwórki, która 
jest muzycznym ambasadorem swojego kraju nie tylko w Polsce.

Galeria o smaku kawy
„Interpiano” zaprasza na koncert uczniów Państwowej 
Szkoły Muzycznej I i II st. im. Wandy Kossakowej. Kon-
cert odbędzie się 29 kwietnia o godz. 16.00 w „Galerii  
o smaku kawy” przy ul. 3 Maja 15. Wstęp na koncert bez-
płatny!

zebrała Edyta Wilk

Zbliżające się koncerty

Wyjątkowe eksponaty Muzeum Historycznego

Szabla husarska z początku XVIII w. 
Wśród nowych nabytków Muzeum Historycznego w Sanoku, 
które niebawem wzbogacą kolekcję militariów w tzw. „Zbro-
jowni” szczególne miejsce zajmuje oryginalna szabla husar-
ska z początku XVIII wieku. Ta piękna broń zasługuje na 
uwagę nie tylko ze względu na swój niezwykły kształt i zna-
komity stan zachowania, ale również dobrze udokumento-
wane pochodzenie. 

Specyfikacja:
Szabla husarska z chorągwi Karola Stanisława Radziwiłła,
długość: 108 cm (głownia – 94,5 cm),
waga: 2100 g to z pochwą; natomiast samej szabli - to 1580 g

Muzyczne zapowiedzi/Nasz patronat

Ostatni tydzień ob�tował w wydarzenia. Niestety, wciąż zdarzają się koncerty, spotkania 
czytelnicze organizowane w tak małym mieście, jednocześnie. Na szczęście udało nam się  
kilka z wydarzeń odwiedzić. 

W szkole muzycznej odbył się 
koncert niezrównanej Dagny 
Mikoś. Artystka, śpiewająca 
aktorka, związana na co dzień  
z Teatrem im. Wandy Sie-
maszkowej w Rzeszowie, 
sporą cześć życia spędziła  
w Sanoku. Dagny tym razem 
zabrała nas do Francji. Kon-
cert był działaniem służby 
zdrowia i kultury.  Dyrektor 
PSM w Sanoku Tomasz Tar-
nawczyk  i  dr Małgorzata 
Dąbrowska spowodowali, że 
ponownie  sala koncertowa 
PSM wypełniła się po brzegi, 
razem z balkonem. Recital był 
wyjątkowy. Był to niespoty-
kany recital, taki, który zachę-
cił nawet dyrektora PSM do 
pląsów na scenie. Brzmiały 
francuskie utwory, głównie 
Edith Piaf.  Publiczność wy-
chodząc z sali, wzdychała, 
mówiąc, że spędzony czas był 
magiczny, wspaniały, niesa-
mowity. Śmiem się pokusić  
o stwierdzenie, że sama Edith 
byłaby pod wrażeniem inter-
pretacji swoich utworów. Da-
gny tak jak Edit ma niezwykłą 
charyzmę, żywotność i niesa-
mowitą skalę głosu. Od wiel-
kiej francuskiej gwiazdy różni 
ją tylko mały niuans, miano-
wicie nie słychać w nim zmę-
czenia i tragizmu, ale to zro-
zumiale znając przeszłość 
Edith Piaf, wiemy, jakie trage-
die ją spotykały. Czekamy na 
następny koncert Dagny.
Myślę, że dobrym pomysłem 
byłoby zorganizowanie kon-
certu na otwartej przestrzeni, 
może urokliwa sceneria dzie-
dzińca sanockiego zamku by-
łaby idealnym tłem dla nie-
zwykłego głosu Dagny. 

Dagny towarzyszyli  dwaj 
świetni muzycy: Dariusz Kot 
– akordeon i Paweł Jarosiński 
– kontrabas. Za tydzień wy-
wiad z artystką, w którym 
zdradzi między innymi dla-
czego ćwiczy pompki. 

W sobotę koncertowa 
uczta biegła dwuetapowo.  
W „Galerii o smaku kawy” swo-
je umiejętności prezentowali 
bardzo młodzi muzycy. Klasyki 
rocka wyśpiewała Karolina 
Kaczmarska w takt dźwięków, 
które wybrzmiały dzięki Stani-
sławowi i Krzysztofowi Wilu-
szom, Konradowi Kłapkow-
skiemu i Damianowi Maciubie. 
Jak zwykle było aromatycznie  
i bardzo dźwięcznie.

Natomiast w Klubie Rude-
ra zatrzęsła się ziemia dzięki 

zespołom: TZN Xenna, Ukra-
ina, Secesja i Party 5. Marcin 
Milczanowski, organizator, 
skomentował wydarzenie:

–  Powiem tak, nic dodać, 
nic ująć (stawiam siebie  
z boku) takiego wydarzenia 
już nie będzie, było ponad-
czasowe i jedyne w swoim ro-
dzaju. Ci ludzie są wspomnie-
niem  tych czasów w bezcen-
nym i wyjątkowym miejscu, 
zacytuję tekst znanego zespo-
łu:  „Bo to my tworzymy histo-
rię   tego miasta”. 

Chętni na koncert przybyli 
nie tylko z Podkarpacia. Śred-
nia wieku fanów była dojrza-
ła, jak i grających zespołów.  
Można było spotkać kolegów 
ze szkoły, z czasów wagarowa-
nia do parku. Sentymentalna 

podróż w spodniach  w kratkę 
i w glanach. 

W „Puchatku” odbył się 
wernisaż i tu fani obrazów 
mogli nacieszyć oczy kolora-
mi. Mamy nadzieję, że panie 
Maria Maliczowska i Zo�a
Kaliniecka będą gośćmi re-
dakcji, bo warto opisać ich 
pasję i ciekawe życiorysy. Wy-
stawa trwa do 5 maja, więc 
warto samemu wybrać się do 
ODK i przyjrzeć ich dziełom.

SDK natomiast zaprosiło 
melomanów na koncert pro-
mujący album Agi Zaryan za-
tytułowany „SA�”. Ci, któ-
rzy wybrali się, by posłuchać 
artystki, zgodnie stwierdzili, 
że było to wyjątkowe i miło 
spędzone popołudnie. 

Edyta Wilk

Działo się

Ależ tak, niech pan tańczy, Milordzie

nia, był on aktywnym uczest-
nikiem wielkiej wojny pół-
nocnej, w której zajmował 
nader chwiejne stanowisko. 
W myśl porzekadła z epoki: 
„Od Sasa do Lasa”, Radziwiłł 
– w zależności od koniunk-
tury wspierał na przemian  
Augusta II i Stanisława Lesz-
czyńskiego. 

– Przechodząc zaś do sa-
mego eksponatu, trzeba za-
znaczyć, że odbiega on daleko 
od naszych wyobrażeń o ty-
powej szabli husarskiej. De-
cyduje o tym w pierwszym 
rzędzie wyraźnie orientalizu-
jąca, szeroka na 5,7 cm  
u trzonu głownia. Charakte-
rystycznym elementem jest 
również ścięte ukośne na 
sztychu, masywne pióro. 
Głownia pozbawiona jest ja-
kichkolwiek dekoracji, co  
odróżnia nasz egzemplarz od 
analogicznej szabli ze zbiorów 
Muzeum Wojska Polskiego. 
Zamknięta rękojeść z krzyżo-
wym jelcem, osłonięta jest 
tarczą, od której odchodzą 
zawijane kabłąki. Sama ręko-
jeść – podobnie jak drewnia-
na pochwa – obciągnięta jest 
czarną skórą – opowiada  
dyrektor muzeum Jarosław 
Sera�n.

Edyta Wilk
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Dagny Mikoś wystąpiła z dwójką towarzyszących jej muzyków 
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Na uczelni państwowej odbyła się konferencja poświęcona 
bezpieczeństwu w obszarach przygranicznych. Celem konfe-
rencji były rozmowy i wymiany doświadczeń przedstawicieli 
świata nauki i praktyków, a także dyskusja nad aktualnymi 
problemami polskiej polityki bezpieczeństwa w rejonie przy-
granicznym identy�kację najważniejszych wyzwań oraz in-
strumentów i narzędzi, za pomocą których możliwe będzie 
skuteczne wykorzystanie szans oraz zwalczanie zagrożeń. 

W Szkole Podstawowej nr 2 im. Świętej Kingi odbył się  
18. Międzyszkolny Turniej Wiedzy o Sanoku, tym razem  
dla uczniów klas trzecich szkół podstawowych.

Rektor Uczelni Państwowej Mateusz Kaczmarski opowiedział o kolejnym wyzwaniu, jakie 
stoi przed władzami uczelni. Planowane jest przebudowanie budynku „B” oraz dostosowanie 
go do potrzeb studentów i pracowników kierunku �zjoterapia.

Nowa inwestycja na uczelni 

Początkiem roku akademic-
kiego 2022/2023 urucho-
miono nowy kierunek, jedno-
lite studia magisterskie na 
kierunku �zjoterapia, co jest
ściśle związane ze strategią 
rozwoju UP, tak aby przygo-
tować studentów do przyszłej 
pracy zawodowej oraz wy-
chowaniu ich w poczuciu od-
powiedzialności nie tylko za 
zdrowie, ale również i życie 
człowieka. Uczelnia pragnie 
stworzyć odpowiednie wa-
runki zarówno dla swoich 
uczniów, jak i kadry dydak-
tycznej, tym samym Instytut 
Medyczny zostanie wzboga-
cony o kolejne, profesjonalne 
miejsce do nauki. To kolejne 
wyzwanie po oddaniu do 
użytku Centrum Symulacji 
Medycznej, ale jak mówi rek-
tor Kaczmarski, projekt ten 
wpisuje się nie tylko w dzia-
łalność Instytutu, ale również 
wpłynie na rozwój regionu  
i będzie służyć poprawie zdro-
wia lokalnej społeczności. 

Projekt budowlany, za który 
odpowiada Arkadiusz Sabat, 
zakłada wymianę pokrycia da-

chowego, zamontowanie pa-
neli fotowoltaicznych i usytu-
owanie na poddaszu magazynu 
energii.  Największe prace bu-
dowalne będą oczywiście 
obejmować wnętrze budynku, 
w którym znajdą się nowocze-
sne przestrzenie dydaktyczno 
– biurowe. Plan zakłada, iż na  
I piętrze powstanie część sal 
dydaktycznych, jak np. pra-
cownia z zakresu magnetote-
rapii, pracownia odnowy bio-
logicznej, pracownia z zakresu 
elektroterapii, ultradźwięków, 
krioterapii i światłolecznictwa, 
3 sale wykładowe oraz węzeł 
higieniczno-sanitarny. Ponad-

to planowane jest usytuowanie 
trzech sal wykładowych dla 
65-osobowej grupy. Ważnym 
elementem jest również wyko-
nanie instalacji nagłośnienia, 
projekcji wieloekranowej i ob-
sługi multimedialnej, a także 
instalację kontroli dostępu 
przez system indywidualnych 
kart pracowniczych, ale to nie 
wszystko. Podziemia budynku 
mają zostać zaadaptowane na 
strefę SPA składającą się z sau-
ny �ńskiej, łaźni parowej z za-
pleczem sanitarno – szatnio-
wym oraz groty solnej. Na ze-
wnątrz budynku zostanie usy-
tuowana tężnia solankowa. 

„Naszym zamierzeniem 
było dostosowanie budynku 
do wymogów i obecnie panują-
cych standardów w zakresie  
�zjoterapii (…) Wychodzimy
naprzeciw oczekiwaniom stu-
dentów, ale także mieszkańców 
naszego miasta” – powiedział 
rektor Mateusz Kaczmarski. 

Szacowany koszt inwestycji 
jest na około 16 milionów zło-
tych. W 2022 roku na remont 
tego budynku została pozyska-
na kwota 3 mln złotych,  
a wniosek o kolejne środki zo-
stał złożony w kwietniu br.  
Inwestycja będzie �nansowana
i rozliczana w systemie modu-
łowym. Przeanalizowana zosta-
ła możliwość pozyskania do�-
nansowania w ramach regio-
nalnego projektu Fundusze 
Europejskie dla Podkarpacia 
2023–2027. Po uruchomieniu 
naboru UP planuje złożyć  
kolejne wnioski o do�nanso-
wanie instalacji fotowoltaicznej 
i magazynu energii, a także na 
dostosowanie obiektu do po-
trzeb osób niepełnosprawnych. 
Kierownik projektu ma nadzie-
ję, że prace ruszą w czerwcu br., 
ale wszystko zależy od proce-
dury przetargowej. Natomiast 
zakończenie, jeśli wszystko 
pójdzie zgodnie z planem, mia-
łoby nastąpić w połowie przy-
szłego roku, tak aby od po-
czątku roku akademickiego 
2024/2025 studenci rozpo-
częli kształcenie w nowym 
budynku. 

Bezpieczeństwo w obszarach przygranicznych 
Konferencja naukowa

W ramach tegorocznej konfe-
rencji organizatorzy pragnęli 
skupić się na zagadnieniach do-
tyczących wpływu działań wo-
jennych w Ukrainie na eskalację 
zagrożeń na obszarach przygra-
nicznych i rekomendowania 
optymalnych metod reagowania 
na nie przez właściwe podmioty 
systemu bezpieczeństwa pań-
stwa.

Bezpieczeństwo to szero-
kie i wielopłaszczyznowe zja-
wisko, stanowiące podstawo-
wy interes w życiu człowieka, 

zarówno w pojęciu indywidu-
alnym, jak również zbioro-
wym. 

Wielowymiarowość bezpie-
czeństwa jako pożądanego czy 
też oczekiwanego stanu podkre-
ślają jego rozmaite de�nicje 
(takie jak: stan, proces, potrzeba, 
wartość, usługa) konstruowane 
przez badaczy na gruncie wielu 
dziedzin i dyscyplin naukowych, 
obejmujących niemal wszystkie 
obszary naukowego poznania, 
zarówno w zakresie nauk teore-
tycznych jak i stosowanych, 

społecznych, a także technicz-
nych. Jednym z obszarów do 
rozważań jest bezpieczeństwo 
widziane z perspektywy granic  
i obszarów przygranicznych. 
Państwo jako organizacja i pod-
miot bezpieczeństwa, chcąc za-
pewnić sobie niezakłócony byt 
podejmuje wielowymiarowe 
starania i działania temu służące. 
Narzędziem do planowania  
i prowadzenia działań jest sys-
tem bezpieczeństwa złożony  
z norm i gwarancji prawnych, 
organów administracji państwo-
wej oraz służb, straży, inspekcji  
i organizacji posiadających 
uprawnienia i kompetencje do 
podejmowania działań. Zakres 
oraz charakter tych działań wi-

nien być skorelowany z zagroże-
niami, także tymi, które dotyczą 
obszarów przygranicznych.

Z uwagi na trwający kon�ikt
pomiędzy Rosją i Ukrainą oraz 
jego wpływ na bezpieczeństwo 
państw, a także położenie geo-
gra�czne Polski jako członka
NATO i UE odpowiedzialnego 
za zapewnianie bezpieczeństwa 
zewnętrznych granic Wspólno-
ty, zachodzi konieczność podej-
mowania działań adekwatnych 
do zachodzących zmian. Jed-
nym z takich działań była po-
moc humanitarna zorganizowa-
na przez miasto Sanok, o czym 
w swoim wystąpieniu powie-
dział burmistrz Tomasz Matu-
szewski. 

Uczelnia Państwowa 

Turniej Wiedzy o Sanoku 
Międzyszkolne zmagania

Do zmagań turniejowych 
przystąpili uczniowie:

SP1 – Mikołaj Gładysie-
wicz, Filip Lenkiewicz, Artur 
Michalski, Sara Rychlicka,

SP2 – Marcelina Kawka, 
Mikołaj Kocik, Liliana Macia-
szek, Weronika Paszkiewicz,

SP3 – Zuzanna Chmie-
lewska, Anna Dębińska, Da-
niel Józefek, Maja Wojdyła,

SP7 – Maksymilian Dulla, 
Milena Frydryk, Adrian Kop-
czak, Alex Siuciak,

SP9 – Stanisław Chachuła, 
Adam Demkowicz, Julia Go-
lańska, Weronika Zakielasz.

Uczniowie rozpoczęli ry-
walizację  od zadań związanych 
z legendą  pt. „O cudownej 
wodzie z Sanoka”. Ponadto 
musieli wykazać się znajomo-

ścią: dzielnic Sanoka i herbu 
miasta. Nie zabrakło również 
trudnych pytań sprawdzają-
cych ich wiedzę o Sanoku.  
W sumie rozwiązali 9 zadań, 
które były przygotowane  
w różnorodnej formie np. puz-
zli, odkrywanki, krzyżówki, 
domino, itp.

Ciekawe zadania, sprawna 
organizacja przebiegu turnie-
ju, miła atmosfera i dobra  
zabawa  pozwoliły zarówno 
uczestnikom zmagań, jak i ich 
opiekunkom przeżyć niezapo-
mniane chwile.

Wyniki konkursu:

I miejsce – SP9
II miejsce –SP1
III miejsce – SP3

PARTNERAMI KONFERENCJI BYŁ PODKARPACKI URZĄD WOJEWÓDZKI, STAROSTWO POWIATOWE 
W SANOKU, URZĄD MIASTA SANOKA, BIESZCZADZKI ODDZIAŁ STRAŻY GRANICZNEJ W PRZEMY-
ŚLU, KOMENDA WOJEWÓDZKA POLICJI W RZESZOWIE, KOMENDA WOJEWÓDZKA PAŃSTWOWEJ 
STRAŻY POŻARNEJ W RZESZOWIE, IZBA ADMINISTRACJI SKARBOWEJ W RZESZOWIE.

Na Łotwie odbył się 2 Międzynarodowy Konkurs Młodych 
Wykonawców Muzyki Współczesnej-Mark Rohko Competi-
tion of Young Performers of Modern Music, z udziałem  
instrumentalistów wszystkich specjalności i wokalistów.

Podwójne Grand Prix 
i złote medale na Łotwie!

Konkurs odbywał się hybrydo-
wo. W pierwszym etapie wy-
stąpiło czterech sanockich 
akordeonistów, uczniów An-
drzeja Smolika: Mateusz Nec-
kar z PSM I st. oraz Dawid  
Siwiecki, Kacper Kosztyła  
i Filip Siwiecki z PSM II st. 
Trzech pierwszych z nich: Ma-
teusz, Dawid i Kacper zdobyło 
I miejsca, zaś Filip – II lokatę. 
Ich nagrania, po dwa utwory  
z muzyki współczesnej, oce-
niało jury złożone z wybitnych 
muzyków i pedagogów z Ło-
twy, Litwy, Estonii, Węgier, 
Ukrainy, Kanady i Izraela. 
Trójka sanockich laureatów 
została zaproszona do udziału 
w wielkim Finale Grand Prix  
w Daugavpils, w Centrum 
Sztuki im. Marka Rothko. Po-
jechali tam Mateusz Neckar  
i Dawid Siwiecki, a ich udział  
w przesłuchaniach �nałowych
w dniu 22 kwietnia zakończył 
się rewelacyjnie. Mateusz zdo-
był Grand Prix w kategorii 
wiekowej F2  do 13 lat, zaś 

Dawid, zdobył Grand Prix  
w kat. F4 – do 19 lat, mimo że 
sam jeszcze nie ukończył 16. 
Ich wspaniałe prezentacje zo-
stały entuzjastycznie przyjęte 
przez jury i publiczność. Po 
dekoracji złotymi medalami  
i Dyplomami Grand Prix 
przyszła pora na sesję fotogra-
�czną i odbieranie gratulacji, 
jury stwierdziło, że poziom 
akordeonistów był bardzo 
wysoki, a następnie na zwie-
dzanie pięknego Dyneburga, 
miasta z bogatą polską historią 
(220 lat w granicach Rzeczy-
pospolitej, stolica Polskich Inf-
lantów). Specjalny Dyplom 
Uznania otrzymał Andrzej 
Smolik, nauczyciel sanockich 
laureatów. Finałowa walka  
o Grand Prix jest możliwa do 
oglądania na całym świecie, 
podobnie jak nagrania z I eta-
pu Konkursu, co jest piękną 
promocją sanockiej szkoły  
i Sanoka, tym bardziej, że jest 
to jedyna szkoła, która ma 
dwóch laureatów Grand Prix. 

Państwowa Szkoła Muzyczna
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Dawid Siwiecki Kacper Kosztyła
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Młodzież z Młodzieżowej Rady Miasta oraz członkowie Nowej 
Generacji zainicjonowali  wydarzenie z okazji Dnia Ziemi. 
Sprzątanie Sanoka rozpoczęło się w samo południe, obok  
mostu olchowieckiego. Do młodzieży dołączyło się wiele osób, 
co skutkowało wyczyszczeniem brzegów Sanu ze śmieci. 

Sprzątanie brzegów Sanu z okazji Dnia Ziemi 

Młodzież 
zakasała rękawy 

Ruszyły prace budowlane przy budowie łącznika obwodnicy sanockiej z ulicą Okulickiego, trakt ten ułatwi dojazd do miejskiej 
strefy gospodarczej. Pierwszy inwestor podjął już działania inwestycyjne, które będą składać się na zabudowanie terenu strefy. 

Zielona Strefa Gospodarcza coraz bliżej 
Inwestycje w mieście 

Cała strefa obejmuje 33 hektary 
gruntu, z czego 15 hektarów jest 
przeznaczonych pod infrastruk-
turę przemysłową. Pozostałe  
18 hektarów to miejsce na farmy 
fotowoltaiczne i magazyny 
energii. Miasto pozyskało środki 
zewnętrzne, w ramach których 
zrealizuje projekt przygotowa-
nia zielonej strefy gospodarczej 
oraz budowę łącznika obwodni-
cy do ul. Okulickiego. Wartość 
inwestycji to 12 milionów zło-
tych z czego 8 milionów to 
środki zewnętrzne. To miejsce 
ma szansę stać się obszarem 
rozwoju przedsiębiorczości,  
a także zapewnić nowe miejsca 
pracy dla mieszkańców Sanoka  
i okolic. Firmy, które w tym 
miejscu rozwiną swoją działal-
ność, będą mogły korzystać  
z czystej energii, a ich produkty 
będą posiadać „zielony” certy�-
kat. Jest to nowoczesny znak 
najwyższej jakości i dbałości  
o środowisko. 

– Dzięki zaangażowaniu 
gminy Sanok, szczególnie pana 
burmistrza na terenie Sanoka 
uruchomiono ciekawe obszary 
inwestycyjne. Nasza �rma po

analizie, czy są to korzystne tere-
ny, stwierdziła, iż warto w nie 
zainwestować. W związku z po-
wyższym zakupiliśmy działkę 
od miasta Sanoka, obejmującą 
obszar ponad hektar. Firma Ifa 
Electro oraz �rma Plus rozpo-
czynają inwestycję, która będzie 
składać się z dwóch etapów.  
W pierwszym etapie wybuduje-
my obiekt o powierzchni 3 500 
m2. W drugim etapie powstanie 
bliźniaczy obiekt. Pierwszy etap 
to koszt około 7 milionów zło-
tych, ale już wiemy, że drugi etap 
będzie trochę droższy, z uwagi 
na rosnące ceny. Jednak obiekty 
te zapewnią nowe miejsca pracy. 
Docelowo planujemy zatrudnić 
około 70 osób. Nasza �rma to
branża electromobillity, czyli ła-
dowarki do samochodów elek-
trycznych. Myślimy również  
o wprowadzeniu robotyzacji. 
Mamy szerokie plany, budowa 
rusza i w tej chwili wszystko  
w rękach wykonawców. Liczy-
my, że w 2025 r. �rma będzie
mogla w pełni funkcjonować – 
powiedział inwestor Grzegorz 
Pawłowski.  

 esw 

– Działałam  w sumie sama jako 
koordynator  i inicjator akcji. To 
już dwa miesiące wolontariatu, 
czyli bardzo dużo. Praca zaczęła 
się od podań, pism, telefonów, 
zgłoszeń. Ciężko to opisać! 
Udało się jednak dopiąć 
wszystko. Fundacja im. Pan-
kowskiego w ramach akcji „Ope-
racja Czysta Rzeka”  koordynuje 
osiem wydarzeń. Powoli wszyst-
kie dobiegają końca, mamy jesz-
cze cztery szkoły, które w tym 

– Lokalny operator Trans-
przęt nie ma sobie równych!  
Przez całą akcję trzymał rękę 
na pulsie i z każdego punk-
ciku odbierał nasze zbiory. 
Dziękujemy pięknie za 
pomoc! – dodała. 

W ostatni weekend miało 
miejsce kilka akcji: kajakowa 
na odcinku Zwierzyń – Mrzy-
głód, góra parkowa w Sanoku, 
Lesko – całe miasto, dzieci 
szkolne – Lesko i powiat leski. 
W spływach  brały udział rów-
nież dzieci.  Wielu rodziców 
zabrało ze sobą swoje pocie-
chy. Oprócz „tubylców” do 
akcji włączyły się rodziny 
przyjezdne np. ze Śląska. 

–  I nam udało się dołożyć 
swoją cegiełkę i przyłączyć się 
do akcji „Operacja Czysta 
Rzeka”  z nadzieją, by ludzie 
byli bardziej uważni i serce 
mieli dla naszej Matki Ziemi. 
Dziękujemy za motywację 
organizatorom. Dodam jesz-
cze, że takie akcje są świetnym 
pomysłem na spędzanie czasu 
rodzinnie, aktywnie i edukacyj-
nie. Może przy nagłaśnianiu 
następnej akcji warto zwrócić 
na to uwagę, że jest to impreza 
rodzinna. Sara i Samuel jedno-
cześnie mieli frajdę z zabawy  
na świeżym powietrzu, a po 
drugie są uczeni poszanowania 
przyrody – skomentowała 
akcję jedna z uczestniczek, 
Angela Gaber. 

Ilość śmieci, kilometry 
oczyszczonej linii brzegowej, 
ilość wolontariuszy – to 
podamy po zakończeniu 
wszystkich działań „Operacji 
Czysta Rzeka”.

Edyta Wilk

Operacja Czysta Rzeka

Serce dla Matki Ziemi
„Operacja Czysta Rzeka” w ostatni weekend zgromadziła wiele osób w powiecie sanockim  
i leskim. Organizatorem i inicjatorem  wydarzenia jest Paulina Pankowska. Dzięki jej pracy, 
jako koordynatora z ramienia Fundacji Mariana Pankowskiego, wszystkie szkoły podstawo-
we w Sanoku oraz 52 dzieci z Przedszkola nr 1 wzięło udział w czyszczeniu brzegów Sanu. 
Oprócz tego dołączyło się wiele osób z Sanoka i okolic. 

– Spotykamy się na Błoniach 
obok mostu, sprzątamy około 
godziny okolicę i następnie 
zbieramy się w tym samym 
punkcie, serdecznie zaprasza-
my do pomocy! Wystarczy za-
brać ze sobą tylko chęci i dobry 
humor – zachęcał Jakub Pilch. 

Niestety, problem pozo-
stawiania przez spacerowiczów 
puszek, butelek i innych odpa-
dów jest nagminny. Szpeci to 
przybrzeżny krajobraz, jednak 
dzięki wrażliwym na naturę 
osobom udaje się po śmiecia-
rzach posprzątać. 

– Akcję uważam za bardzo 
udaną, frekwencja nie zawio-

dła i jestem pewien, że zrobili-
śmy kawał dobrej roboty, 
dziękuję bardzo przybyłym 
harcerzom z 54 Drużyny  
Harcerskiej  pod przewodnic-
twem druhny Krystyny Cho-
waniec oraz Monice Gembalik 
z Rady Dzielnicy Wójtostwo,  
a także wszystkim przybyłym 
członkom Nowej Generacji, 
którzy pojawili się, by pomóc. 
Mam nadzieję, że będzie to 
wydarzenie cykliczne i wpisze 
się na stałe w kalendarz działań 
sanoczan – skomentował akcję 
Jakub Pilch przewodniczący 
rady młodzieży. 

ew 

tygodniu dołączą do akcji.  Po 
zakończeniu zaczniemy podli-
czanie: worków,  ludzi, kilogra-
mów i kilometrów oczyszczonej 
linii brzegowej! W akcji wzięło 
udział mnóstwo fantastycznych  
ludzi, którzy w swoim wolnym 
czasie pracowali nad rzeką, cza-
sem były to całe rodziny, zdeter-
minowane, by dbać o wspólne 
tereny doliny Sanu – komento-
wała wydarzenia Paulina Pan-
kowska prezes fundacji. 

Uczestników było ponad 
1000, kilogramów zebranych 
śmieci ponad 2500! Dokładne 
dane pojawią się za jakiś czas.  
W tym tygodniu rozpoczęły 
się  warsztaty dla szkół, które 
także będą związane z gospo-
darką odpadami oraz przygo-
towywana jest wystawa 
wędrująca po domach kul-
tury „Przyroda kontra czło-
wiek – jaki azymut wybie-
rzesz?” 
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Zbieramy środki na operację Lenki

„Iskierka” i jej anioły znad Sanu 

Kwota, jaka jest potrzebna na operację, pobyt w klinice i przelot, to 
180 000 zł. Klinika podała termin operacji na wrzesień. 

Obecnie uzbierano 20% wymaganych środków.
Link do zbiórki charytatywnej zbiórki dla Leny Grimm:

h�ps://www.siepomaga.pl/magdalena-grimm?�

Lenkę Grimm znam od kilku lat, z tego prostego powodu, że chodzi  
do klasy z moją córką. Wesoła, zaradna, żywa dziewczynka. Tym bardziej 
zasmucił mnie fakt, że traci wzrok i pilnie potrzebuje operacji. Na stronie 
siępomaga.pl utworzona została zrzutka dla „Iskierki”, jak nazywają ją  
koleżanki. 

– Przez pierwsze dwa lata myśleli-
śmy, że walczymy z oczopląsem, 
który nie jest groźną chorobą. Lenka 
miała pół roku, gdy dowiedzieliśmy 
się, że jest dzieckiem słabowidzą-
cym. Jednak pewne symptomy mnie 
bardzo zaniepokoiły. Jak była 
maleńka, to np. przeskakiwała stop-
nie, co spowodowało stratę zęba.  
Z balkonu na pierwszym piętrze 
spadł jej spinacz i chciała po niego 
sięgnąć. Pamiętam, że to była wiosna 
i przyleciały bociany. Lenka już 
mówiła. Wskazuję jej na bociana  
i mówię: „Patrz, bociek”. Lenka 
zaczęła się rozglądać i pytać: „Gdzie?”. 
Była też sytuacja z szerszeniem. Ja go 
wcale nie słyszałam, a Lenka mówi: 
„Mamo, bzy, bzy”. Rozglądam się i nie 
widzę owada, który dopiero po chwili 
doleciał do nas – opowiada Magda-
lena, mama Leny. 

Dziewczynka od początku miała 
bardziej wyczulony słuch. Następ-
nym syndromem było podbieganie 
do stołka, z którego wchodziła na 
stół, a następnie na okno. „Tato 
jedzie”. Okazało się, że samochód 
męża pani Magdy, który znajdował 
się jeszcze w pewnej odległości od 
domu, był już przez córkę rozpozna-
wany. 

– Truchlałam, kiedy zbliżała się 
do okna! Lenka pamięta sytuację, 
kiedy kładłam ją do łóżeczka i scho-
dziłam na dół do kuchni. Mieszkali-
śmy wtedy u rodziców w dość spo-
rym domu. Córka się wybudzała, bo 
słyszała, że ja jestem tam, a nie przy 
niej! Jak miała pół roczku, to mój 
brat zauważył, że z jednym oczkiem 
jest coś nie tak. Wtedy jeszcze nie 
zdawaliśmy sobie sprawy, że to 
będzie taka poważna choroba. 
Pierwsze diagnozy mówiły o zezie, 
oczopląsie. 

Dziewczynka ciągle była diagno-
zowana i leczona przez poradnie spe-
cjalistyczne. W listopadzie 2019 r., 
podczas jednej z wizyt, okazało się,  
że Lenka nie widzi! Odkleiła się jej 
wtedy siatkówka lewego oka.

Miejska Biblioteka Publiczna w Sanoku przystąpiła do akcji 
promującej czytelnictwo wśród dzieci i młodzieży pt. „Książka 
– stosuj codziennie”. 

Rozwijaj z nami pasję do czytania
Miejska Biblioteka Publiczna

Do udziału zostały zaproszone 
dzieci uczęszczające do klasy 
1a ze Szkoły Podstawowej nr 2 
w Sanoku. Celem zabawy było 

zachęcenie uczniów do co-
dziennego sięgania po książkę 
i samodzielnego czytania. 
Każdy uczestnik otrzymał 

kartę aktywności czytelniczej, 
zawierającej miejsce na 30  
naklejek, po zebraniu komple-
tu, na dzieci czekała nagroda. 
Pierwsze dyplomy dla najwy-
trwalszych już zostały rozdane. 
Dziękujemy dzieciom i pani 
Agnieszce Polańskiej za współ-

pracę.  W akcji wykorzystano 
materiały nadesłane przez  
Narodowy Program Rozwoju 
Czytelnictwa 2.0 na lata 2021-
-2025. Zainteresowanych na-
uczycieli i uczniów zapraszamy 
do zabawy. 
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Lekarze zdiagnozowali witreoreti-
nopatię oczu i choroby współistnie-
jące, takie jak oczopląs, dysplazja tar-
czy oka lewego, zez jawny i rozbieżny, 
astygmatyzm i wiele innych! Musieli-
śmy szybko działać! Ratując jedno 
oczko, okazywało się, że drugie rów-
nież jest w tragicznym stanie.

W celu ratowania wzroku Lenka 
przeszła bardzo ciężką operację opasa-
nia twardówki. W 2021 i 2022 roku na 
skutek postępującej choroby pojawiły 
się wylewy krwi do ciała szklistego oka 
prawego, jaskra wtórna i zaćma poza-
palna. W związku z tym dziewczynka 
przeszła kolejną operację. 

Przez lata rodzice wraz z dalszą 
rodziną starali się pokrywać wszystkie 
wydatki samodzielnie. Wyjazdy do 
profesorów do Katowic czy Warszawy 
były kosztowne, ale nikogo nie prosili 
o pomoc. 

– Ostatnia operacja odbyła się  
w Lublinie i Lenka wtedy zaczęła 
widzieć na dwa metry. Był to dla nas 
szok, ale jeszcze większy dla niej. 
Zobaczyła duże obiekty! Zaczęła 
wszystko dotykać. „Mamo, jak ja teraz 
będę z tym żyć?”. Niestety, to było 
chwilowe, po dwóch miesiącach 
zostało tylko poczucie światła. 

Rodzice chwycili się ostatniej 
deski ratunku, wysyłając historię cho-
roby i wyniki badań do kliniki w Sta-
nach Zjednoczonych. Odpowiedź ich 
zaskoczyła, bo w tej placówce operuje 
się tylko przypadki rokujące wylecze-
nie. Otrzymali zaproszenie na wrze-
sień. 

Lenka jakby nie odczuwa tego, że 
się coś dzieje z oczami. Przyzwyczaiła 
się, że świat dla niej wygląda inaczej. 
Inaczej funkcjonuje na co dzień i ina-
czej postrzega otaczającą ją rzeczywi-
stość. Jest jednak normalnym dziec-
kiem – nie chce się uczyć, uwielbia 
spacery nad Sanem, czasem płata �gle,
nie słucha się rodziców. 

– Wędrówki nad Sanem to jedyna 
jej przyjemność. Od 2019 ma zakaz 
jazdy konnej, basenu, w ogóle cze-
gokolwiek, co jest obciążające. Ma 

cudowne koleżanki z klasy, które 
zabierają ją na spacery. Kiedyś  
z mężem próbowaliśmy podglądać,  
co robią nad rzeką, ale młodzież bar-
dzo szybko się ulotniła. Prawdziwe 
nastolatki. Bardzo się cieszę, że klasa,  
a zwłaszcza koleżanki, tak ze zrozu-
mieniem i opieką podchodzą do 
naszej córki. Lenka jest ich „Iskierką”,  
a one prawdziwymi aniołami. 

 Z tego, co zdradziła mi młodzież, 
dziewczyny wożą Lenkę na deskorolce, 
czasem na rowerze, spacerują i przytu-
lają się do drzew, moczą dłonie w Sanie. 
Kiedy zapytałam, czy są ostrożne, bo 
Lenka nie może się nadwyrężać, moja 
latorośl odparła: „ Mamuś, przecież my 
mamy po dwanaście lat! Jesteśmy pra-
wie dorosłe. Wiemy jak opiekować  
się naszą Lenką. Nigdy nie pozwolimy, 
by coś złego jej się stało”. 

Jednak jak słyszałam, najchętniej 
lubią siedzieć na kocyku blisko brzegu 
Sanu i po prostu plotkować. Lena nie 
widzi ekranu telefonu, więc większość 
czasu zajmuje nastolatkom rozmowa, 
opowiadania i czochranie psa, którego 
jedna z koleżanek zabiera na spacery. 
Nie mogą się doczekać wspólnej kla-
sowej wycieczki i ogniska. 

Gdy moja córka dowiedziała się, 
że jej koleżanka traci wzrok, przejęta 
wróciła ze szkoły i z żalem w głosie 
wykrzyczała: „Mamo, mamo, musimy 
jakoś pomóc Lence. Ona nie może tak 
zupełnie nie widzieć! My w klasie 
chcemy coś zrobić, tylko nie wiemy 
co”. 

Na początek została założona 
zrzutka, bo koszt operacji, przelotu  
i pobytu jest poza zasięgiem �nanso-
wym rodziców. Zbiórka została rozpo-
wszechniona i mamy już pierwsze 
informacje z Uczelni Państwowej. 
Przy okazji Festiwalu Nauki i Zabawy 
ustawione zostaną puszki, do których 
można wrzucić grosz wspierający 
„Iskierkę”. Jeżeli będą organizowane 
eventy w celu pomocy Lence, to  
z pewnością poinformujemy o tym 
Czytelników. 

Edyta Wilk 
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Spotkanie wzbudziło spore 
zainteresowanie – w MBP zja-
wiło się kilkadziesiąt osób. 
Na początku Jarosław Kret opo-
wiadał o okresie młodości, stu-
diach i pierwszych zagranicz-
nych pobytach (egiptologia – 

Goście Miejskiej Biblioteki Publicznej 

Kret obieżyświat 
Miejska Biblioteka Publiczna rozpoczęła cykl spotkań autorskich w ramach projektu 
„Podróże małe i duże. Z Gór Słonnych na Mount Everest”. Pierwszym gościem był Jarosław 
Kret – prezenter pogody, dziennikarz, fotoreporter i podróżnik, zafascynowany poznawa-
niem świata, kultur, przyrody, a przede wszystkim ludzi. 

roczne stypendium w Kairze, 
archeologia śródziemnomor-
ska, afrykanistyka i kulturo-
znawstwo), okolicznościach 
pracy w telewizji oraz w założy-
cielskim składzie redakcyjnym 
polskiego National Geographic. 

Od lat dziewięćdziesiątych 
powstał szereg artykułów, 
fotoreportaży i autorskich pro-
gramów telewizyjnych (m. in. 
„Planeta wg Kreta”, „Polska wg 
Kreta”, „Cztery kąty i Kret 
piąty”). Dziennikarz jest też 

autorem książek podróżni-
czych o Indiach, Egipcie, 
Ziemi Świętej i Madagaskarze 
oraz oczywiście o Polsce. 

Druga część to prezenta-
cje ubarwione obszernym 
komentarzem. Niezwykła 
opowieść o trudnej miłości 
do Madagaskaru z piękną, 
unikalną i ginącą przyrodą, 
opanowanego jednak przez 
biedę i korupcję oraz fotore-
portaż z wydarzenia w Kata-
lonii, gdzie od XVIII wieku 
podtrzymywana jest tradycja 
budowania wieży z ludzi. 

Kret w swoich podróżach 
poszukuje miejsc nie opisa-
nych w przewodnikach, sku-
pia się na odczuwaniu i wsłu-
chiwaniu w otoczenie. Opo-
wieści pełne wiedzy o różno-
rodności świata, o przenikaniu 
kultur i religii snuje z pasją 
i zaangażowaniem, a wszystko 
urozmaicone jest legendami 
i anegdotami.

Spotkanie autorskie zre-
alizowano w ramach projektu 
„Podróże małe i duże. Z Gór 
Słonnych na Mount Everest”, 
realizowanego dzięki do�nan-
sowaniu ze środków Ministra 
Kultury i Dziedzictwa Naro-
dowego, pochodzących z Fun-
duszu Promocji Kultury. 

Joanna Rojkowska 

„W domach z betonu”

Roz-bite dzieci

DYŻURY 
W RADZIE MIASTA

4 maja 2023 r. 
(czwartek) pokój nr 67

dyżur pełni radny

Sławomir Miklicz
w godz. 17.00–18.00

OGŁOSZENIE

LOKALE
NIERUCHOMOŚCI

Sprzedam■ Mieszkanie do remontu, 38 
m2, piwnica, komórka gospo-
darcza, brak łazienki, Nowy 
Zagórz, tel. 604 480 722■ Dwie działki budowlane po 
12 a, przy ul. Łany, tel. 519 
578 148

Kupię■ Działkę przy rzece Osława, 
tel. 602 476 137

Posiadam do wynajęcia■ Mieszkanie w Sanoku, tel. 
606 689 819

Komunikat
Uprzejmie informujemy, że 2 maja 2023 roku (wtorek) 
będzie dniem wolnym od pracy dla pracowników Urzędu 
Miasta Sanoka, z powodu obowiązku udzielenia pracownikom 
(na podstawie art. 130 § 2 Kodeksu pracy) dnia wolnego od 
pracy – za święto przypadające w sobotę (11.11.2023 r.).

Powyższe dotyczy wszystkich punktów obsługi miesz-
kańców za wyjątkiem obsługi rejestracji bieżących zgonów 
i sporządzania aktów zgonu. 

Akty zgonów będą sporządzane w Urzędzie Stanu Cywil-
nego, Rynek 16,  tel. 13 46 52 872. Obsługa osób zgłaszających 
zgon odbywać się będzie w godzinach od 9.00 do 13.00.

OGŁOSZENIE

Dyrektor GOKSiT w Solinie zs. w Polańczyku 

działając zgodnie z art. 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 
1997 r. o gospodarce nieruchomościami /Dz.U. z 2023 r. 
poz.344/ informuje, że w siedzibie Urzędu Gminy Solina, 
GOKSiT Polańczyk oraz na stronach internetowych /esolina.
pl, goksolina.pl/ został wywieszony wykaz nieruchomości 
stanowiący własność Gminy Solina, przeznaczonych do od-
dania w najem. Wykaz został wywieszony dnia 21 kwietnia 
2023 r. na okres 21 dni.

Dzieci zaczynają od tego, że kochają swoich 
rodziców. Po pewnym czasie sądzą ich. 

Rzadko kiedy im wybaczają.
Oskar Wilde

Mała dziewczynka marudzi w wózku.
– Cicho bądź!
Płacze. Może coś ją boli. Może ma mokrą pieluszkę. 

Matka gdzieś się śpieszy.
– Cicho bądź, gówniarzu. Nie mam czasu! Wyszarpuje 

dziecko w wózka, strzela klapsa i biegnie dalej. Dziecko 
płacze.

____

– Pić mi się chce, mamo!
– Nie przeszkadzaj mi! Weź sobie herbatę.
Kilkulatka niezdarnie nalewa herbatę do szklanki. 

Potrącona szklanka spada na podłogę i zamienia się 
w tysiące drobnych kawałków szkła. Matka wpada do 
kuchni i jej ręka ląduje ciężko na policzku dziecka.

– Gówniarzu! Ty nic nie potra�sz zrobić dobrze!
____

Kilkunastoletnia dziewczynka siedzi przy biurku nad 
wypracowaniem i płacze. ,,Za co kochasz swoją mamę”. 
Przecież ja jej nie kocham. Nienawidzę jej rąk. Zawsze tra-
�ają tam, gdzie boli najbardziej. Jeszcze kilka lat i będę peł-
noletnia i wyprowadzę się! Jak będę daleko, to już mnie 
nigdy nie uderzy! Co ja mam napisać? Jak nic nie napiszę, 
to znów będzie bicie za złą ocenę. Dziewczynka pisze: 
Kocham mamę za jej ciężką pracę i pyszne zupy, jakie mi 
gotuje. Z oczu jej kapią łzy, łzy ostre jak kawałki szkła.

____

– Wynoś się, dziwko, z domu! Chłopaka chcesz mieć, 
to idź. Idź do niego! Myślisz, że ktoś cię pokocha? Jesteś 
głupia i nieporadna! Dorosła mi się tu znalazła.

Skakanka odbija się od pleców nastolatki raz za razem.
____

– Ile razy mam ci powtarzać, że jak ja pracuję,  to ty 
masz zrobić błysk w domu? Myślisz, że nie stać mnie na 
lepszą żonę? Z litości się z tobą ożeniłem. Jak znów zoba-
czę, że w domu jest nieposprzątane, to dostaniesz jak ostat-
nio! Ostrzegam!

Młoda kobieta popłakuje cichutko w kącie sypialni. 
Ostre łzy sprawiają, że piecze zraniony policzek. Czuje się 
jak zwierzę w klatce. Dokąd uciec? Uciec od własnych 
uczuć się nie da! Może dlatego ją matka biła, bo naprawdę 
była niedobra. Teraz bije ją mąż, bo wciąż na to zasługuje.

____

– Dlaczego pani z nim jest?! To nie człowiek, to kat! 
Ja to muszę zgłosić na policję! Pęknięta śledziona, złamana 
ręka… Pani nie może pozwalać  na takie traktowanie!

____

– Córeczko. Nie radzę sobie sama. Nie mogę chodzić. 
Przyjedź, zamieszkaj ze mną. Niedługo umrę. Nie chcę 
umierać sama.

– Dobrze mamo…
____

Kobieta czuje, że zamiast żołądka ma ciężką kulę. Jej 
matka ledwo się porusza, a ona nadal reaguje uskokiem, 
gdy tylko odwraca głowę w jej stronę. W swoim starym 
mieszkaniu czuje się jak zwierzę w pułapce, choć jej matka 
nie ma już sił, by podnieść szklankę herbaty.

– Mówiłam, że zmarnujesz sobie z nim życie? Staruszka 
nie przestaje utyskiwać na swoją córkę.

– Nigdy się mnie nie słuchałaś! Byłaś niedobrym dziec-
kiem!

Kobieta  kuli się w sobie. Słowa brzmią jak ciosy 
pięścią. Bolą. Zauważa swoją starą lalkę i obok skakankę. 
Bierze skakankę do ręki i zaczyna nią okładać staruszkę.

– Za to wszystko co mi zrobiłaś! Za każdą łzę. Za ciągły 
strach!

____

Bije z całej siły.
– Za to, że nie nauczyłaś mnie wierzyć w siebie! 

Za każdy dzień przeżyty z przerażeniem. Za każdy siniak.
Zabrakło jej tchu. Wybiegła z domu. Usiadła na chodniku 

i zaczęła płakać. Płakać. Znów polały się ostre jak szkło łzy…

Gmina Miasta Sanoka 
uprzejmie informuje P.T. Podróżnych, że od dnia 
01.05.2023 r. wprowadzone zostają zmiany w rozkładzie 
jazdy MKS. 

Najważniejsze z nich to:
1. Likwidacja linii nr 1A – kursy przejmuje linia nr 1.
2. Utworzenie linii nr 21 na trasie Trepcza – Ujęcie do ul. Bek-
sińskiego przez m. in. ul. Sadową, Kiczury, Sienkiewicza, 
Słowackiego (Galeria), Lipińskiego.
3. Uruchomienie kursu linii nr 23 z Białej Góry o godz. 13.45,
4. Uruchomienie kursu linii nr 4 z dzielnicy Dąbrówka do 
dzielnicy Olchowce o godz. 13.57.
5. Skierowanie trzech kursów linii nr 5, kończących obecnie 
kurs na przystanku Lipińskiego – Łany do pętli przy ul. Łany 
(przez ul. Porcelanową) – podobnie kierunek przeciwny.
6. Skierowanie kursu linii nr 5 (15.05 na przystanku Kościusz-
ki) do Czerteża przez Zabłotce.
7. Zmiana przebiegu trasy linii nr 22 – powrót do Cmentarza 
Południowego przez m.in. ul. Lwowską, Kochanowskiego, 
Kościuszki, Konopnickiej.
8. Ponadto zmianie ulegają przebiegi części linii MKS w obrębie 
dzielnicy Wójtostwo.

Szczegółowe przebiegi linii i godziny kursów dostępne są na 
stronie internetowej SPGK Sp. z o.o.

OGŁOSZENIE

RÓŻNE
Sprzedam■ Książki historyczne, sza-
chowe, Starwars (komiksy, 
książki), baśnie, książki do 
angielskiego, szachy; stan 
idealny, bardzo atrakcyjne 
rabaty, gratisy, tel. 513 184 
324

AUTO-MOTO
Kupię■ Auta za gotówkę, tel. 600 
033 733

USŁUGI
■ Moskitiery, rolety, tel. 600 
297 210

Burmistrz Miasta Sanoka 

informuje, że w dniach od 
28.04.2023 r. do 19.05.2023 r. 
na tablicy ogłoszeń w budynku 
Urzędu Miasta Sanoka, Rynek 1, 
a także na stronie internetowej 
bip.um.sanok.pl, zostanie podany 
do publicznej wiadomości wykaz 
nr 5/2023 nieruchomości przezna-
czonych do oddania w dzierżawę

AR
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Jak się święcił 1 maja

Międzynarodowy Dzień Soli-
darności Ludzi Pracy został 
ustanowiony przez II Mię-
dzynarodówkę w 1889 roku, 

a jego coroczne obchodzenie dnia  
1 maja przyjęło się na całym świecie. 
Także w obrębie ziem polskich,  
pozostających na przełomie XIX i XX 
wieku pod zaborami, była to okazja 
do manifestowania przez ludzi ide-
owo bliskich koncepcjom socjali-
stycznym. Świętowanie zapoczątko-
wano wówczas również w Sanoku,  
a inicjatywa obchodów wychodziła 
od działaczy kojarzonych z fabryką 
wagonów i maszyn w Posadzie  
Olchowskiej.

O fetowaniu święta w tych latach 
informowała niekiedy lokalna prasa. 
Należy jednak zaznaczyć, że ukazują-
ca się wtedy w naszym mieście  
„Gazeta Sanocka”, a potem „Tygodnik 
Ziemi Sanockiej”, były redagowane 
przez grono osób powiązanych ze 
stronnictwem narodowych demo-
kratów, krytycznie nastawionym do 
środowiska skupionego w ruchu  
robotniczym. Pomijając nacechowa-
ną wręcz lekceważącym tonem treść 
tych artykułów można jednak wyło-
wić z nich suche fakty dotyczące 
przebiegu wydarzeń. Zgoła odmien-
nie (czyt. pochwalnie) relacjonowa-
no sanockie uroczystości na łamach 
krakowskiego dziennika „Naprzód”, 
wydawanego przez Ignacego Daszyń-
skiego i będącego organem Polskiej 
Partii Socjalno-Demokratycznej. Za-
poznajmy się zatem najpierw z ob-
chodami w tym okresie.

W 1900 roku w nocy z 30 kwiet-
nia na 1 maja w tutejszej fabryce wy-
buchł pożar, w związku z czym pra-
cownicy otrzymali wolne w Święto 
Pracy. W 1902 roku w pochodzie po-
przedzonym pobudką muzyki robot-
niczej brało udział ok. 1000 uczestni-

ku Metalowców do rynku, gdzie do-
łączyły do niego osoby odwiedzające 
tego dnia targ, jako że był to piątek. 
Skutkiem tego na miejscu zebrało  
się łącznie około 600 osób. Do zebra-
nych przemawiał dr Abraham Go�-
dank, adwokat z Przemyśla. Na wnio-
sek kierownika pochodu, Józefa Kaba-
ta, uczestnicy uchwalili rezolucję  
w treści zgodną z postanowieniami 
Międzynarodówki. Wobec skromniej-
szej liczby świętujących organizatorzy 
zrezygnowali ze znanej z lat ubiegłych 
tradycji okrężnego przemarszu ulica-
mi miasta, prowadząc pochód z po-
wrotem do miejsca jego rozpoczęcia.

Tak wyrywkowo prezentował się 
dzień 1 maja w schyłkowej epoce za-
borów oraz w okresie międzywojen-
nym. Osobną kartą historii są póź-
niejsze obchody Święta Pracy w pra-
wie półwiecznych dziejach Polski 
Ludowej. Z pewnością wielu sano-
czan zachowuje jeszcze w swojej pa-
mięci własne wspomnienia z tych 
dni, natomiast relacje prasowe z rok-
rocznych wydarzeń są obarczone 
piętnem propagandy narzucanej 
przez zwierzchnią rolę Polskiej Zjed-
noczonej Partii Robotniczej. Obiek-
tywnie można stwierdzić, że stałymi 
elementami uroczystości w Sanoku 
były tłumne 1-majowe pochody,  
lokalizacja trybuny honorowej przy 
ul. Kościuszki oraz masowe zgroma-
dzenia na stadionie sportowym przy 
ul. Żwirki i Wigury lub przy ul. Leni-
na (obecnie ul. Stróżowska). W opi-
sach świętowania w sposób szczegól-
ny zaznaczano obecność dawnych 
uczestników tzw. utrwalania władzy 
ludowej, przedstawicieli klasy robot-
niczej (wśród nich byli przede 
wszystkim metalowcy z Autosanu  
i Państwowego Ośrodka Maszyno-
wego, chemicy ze Stomilu, budow-
lańcy z Sanockiego Przedsiębiorstwa 
Budowlanego czy górnicy i na�owcy
z Kopalnictwa Na�owego), przo-
downików pracy socjalistycznej, 
młodzieży szkolnej, a także rolników.

W części głównej uroczystości re-
gułą były wystąpienia władz politycz-
nych i administracyjnych (w tym I se-
kretarza Komitetu Powiatowego 

PZPR), referaty wygłaszane przez 
działaczy, oddawanie hołdu przed Po-
mnikiem Wdzięczności Armii Czer-
wonej i tablicą upamiętniającą Marsz 
Głodnych, manifestowanie dokonań 
zawodowych oraz deklaracje dotyczą-
ce zobowiązań produkcyjnych i czy-
nów społecznych, a także dekorowanie 
odznaczeniami. Zdarzało się również 
wysłuchiwanie przez radio przemó-
wień najwyższych władz państwo-
wych, odgrywanie „Międzynarodów-
ki”, wychwalanie przyjaźni ze Związ-
kiem Radzieckim i jej przywódcy Jó-
zefa Stalina. Z dalszego programu dnia 
można też wymienić inne przejawy 
celebracji: akademie w zakładach pra-
cy, wypuszczanie gołębi, zrzucanie 
kwiatów ze śmigłowca, prezentacje 
pojazdów Autosanu, różnorakie zawo-
dy sportowe czy zabawę w Powiato-
wym Domu Kultury.

Warte przywołania są też poda-
wane w prasie szacunkowe liczby 
uczestników 1-majowych uroczysto-
ści w Sanoku w wybranych latach: 
ponad 5 tys. (1951), 11 tys. (1960), 
14 tys. (1962), 18-19 tys. (1968, 
1970), 23 tys. (1974), 35 tys. (1978). 
Mając na uwadze propagandowy cel 
związanych z władzą organów infor-
macyjnych należy traktować te dane 
z należytą ostrożnością, jak również 
pamiętać o tym, że na miejskie uro-
czystości przybywali mieszkańcy 
okolicznych gmin.

Ostatnie w dziejach PRL obchody 
1-majowe odbyły się w 1989 roku czyli 
na 100-lecie ustanowienia tego święta. 
W Sanoku tradycyjnie złożyły się na nie 
stałe punkty, takie jak składanie wień-
ców oraz udział weteranów ruchu ro-
botniczego, pracowników zakładów 
pracy oraz uczniów szkół. Padający 
tego dnia deszcz sprawił, że pochód był 
skromniejszy i nie tak barwny jak  
w ubiegłych latach, a dodatkowo zmusił 
organizatorów do odwołania wielu  
imprez towarzyszących. Celebrowanie 
Święta Pracy przez kolejne niemal  
już 35 lat III Rzeczypospolitej to już 
całkiem inna historia.

Piotr Paszkiewicz
piotr_paszkiewicz@wp.pl

Początek maja każdego roku niesie ze sobą trzy świąteczne dni będące jednocześnie rocznicami ważnych wydarzeń 
historycznych. Otóż w dniu 1 maja przypada Święto Pracy, a jednocześnie jest to w Kościele katolickim wspomnie-
nie św. Józefa Rzemieślnika, zaś w naszym kraju od niespełna 20 lat to również rocznica wstąpienia Polski do Unii 
Europejskiej z 2004 roku. Następnie 2 maja obchodzony jest Dzień Polonii i Polaków za Granicą (od 2002 roku)  
i Dzień Flagi Rzeczypospolitej Polskiej (od 2004 roku). Natomiast 3 maja celebrowane jest państwowe Święto  
Narodowe Trzeciego Maja, w Kościele katolickim Święto Najświętszej Maryi Panny Królowej Polski, zaś w ujęciu 
światowym to Światowy Dzień Wolności Prasy. W tym wydaniu „TS” skupimy się na pierwszej z tych okazji.

ków, a później zorganizowano  
w Olchowcach zgromadzenie ludo-
we, skupiające 1500 osób. W 1904 
roku dzień 1 maja robotnicy z fabryki 
rozpoczęli od mszy św., po czym przy 
muzyce i śpiewie kroczyli w pocho-
dzie ulicami miasta, a wieczorem ze-
brali się na masówce w karczmie  
w Olchowcach, gdzie przemawiał 
student Zakrzewski z Krakowa. 

Rok później celebracja rozpoczę-
ła się od porannej pobudki, gdy  
o godz. 6 wygrywano „Marsyliankę”, 
której echo niosło się po mieście  
i okolicy. O godz. 8 grupa ok. 700 ro-
botników przemaszerowała czwórka-
mi z fabryki do miasta, niosąc tablice 
z żądaniami, wśród których był 8-go-
dzinny dzień pracy oraz powszechne, 
tajne i bezpośrednie prawo wyborcze. 
Po mszy św., odprawionej nieodpłat-
nie przez ks. proboszcza Bronisława 
Stasickiego, idący z goździkami  
w dłoniach przeszli ulicami miasta do 
Olchowiec, gdzie zgromadzili się  
w karczmie i ogrodach Puretza. Ze-
branie rozpoczął Wilhelm Topinek 
(późniejszy poseł i właściciel domu 
przy ul. Zielonej – obecnie siedziby 
hufca ZHP). Na spotkaniu przema-
wiał też Babicki i przybyły z Przemy-
śla Józef Schiffler, po czym przyjęto
rezolucję, a następnie trwała zabawa.

W 1906 roku pochód liczył 1200 
uczestników, a w kolejnych miesią-
cach osiągnięto w fabryce unormo-
wanie 9-godzinnego dnia pracy. 
Cztery lata później sanockie Święto 
Pracy 1910 roku opisywano w kpiący 
sposób na łamach „Tygodnika Ziemi 
Sanockiej”, redagowanego przez Lu-
dwika Glatmana. Napisano o pocho-
dzie, w którym przy muzyce szli  
w szczupłym szeregu robotnicy wraz 
z „żydkami z czerwonym sztanda-
rem”. Po przemarszu odbył się wiec 
tematyczny o treściach dotyczących 

znaczenia obchodzonego dnia. Dono-
szono też o wysłanniku „Naprzodu”, 
który miał apelować do zebranych  
o organizowanie w swoich miejsco-
wościach tzw. Czerwonej Niedzieli 
jeszcze tego samego dnia. Dla odmia-
ny w relacji owego krakowskiego 
dziennika podkreślono znaczną liczbę 
świętujących w Sanoku. Na rzeczo-
nym wiecu przemawiali Baścik po 
polsku i L. Hankiewicz po rusku.

W 1912 roku święto 1-majowe 
zgromadziło około 150 uczestniczą-
cych. Po pochodzie przy akompania-
mencie muzyki fabrycznej miał miej-
sce wiec na łące przy rampie, gdzie 
prezentowano referaty. W dwa lata 
później w roku 1914, tj. niespełna 
trzy miesiące przed wybuchem I woj-
ny światowej, na łamach sanockiego 
tygodnika znów z przekąsem infor-
mowano o robotniczym obchodzie. 
Przekonywano, że z roku na rok  
wygląda coraz marniej pod względem 
frekwencji, a na dodatek w rezultacie 
świętowania sanockich piekarzy  
w mieście miało braknąć bułek.

Po odzyskaniu niepodległości 
przez Polskę w 1918 roku kontynu-
owano obchodzenie 1 maja już  
w wolnym kraju. W latach 20. XX 
wieku w Sanoku manifestacyjne wy-
stąpienia z tej okazji były organizowa-
ne przez działaczy Polskiej Partii So-
cjalistycznej. Z reguły przyciągały też 
robotników pracujących na co dzień 
w pobliskim Zagórzu, w tym związa-
nych z branżą kolejarską. Po kilku la-
tach pielęgnowania tego zwyczaju 
Święto Pracy w 1931 roku przygoto-
wano w obu miastach oddzielnie,  
o czym informował w swojej relacji na 
łamach „Gazety Lwowskiej” korespon-
dent podpisany pseudonimem „Tejot”.

W tymże roku pochód 1-majowy 
w Sanoku liczył ok. 250 uczestników 
i zmierzał na trasie od siedziby Związ-

„Głos Sanowagu” z 1955 roku z podobizną Bolesława Bieruta Świąteczne wydanie „Gazety Sanockiej – Autosan” z 1974 roku
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Żacy starsi AP odnieśli efektowne zwycięstwo w Krośnie 

Klasa Okręgowa Podkarpackie ligi młodzieżowe 

Grupy przedrozgrywkowe Akademii Piłkarskiej 

Zwycięstwo „Tygrysów” 
wśród ponad 40 drużyn! 
Kolejny weekend, kolejne starty i kolejne zwycięstwo  
drużyny żaków starszych AP, która tym razem wygrała 
Międzynarodowy Turniej AF Cup w Stróżach. Lokatę na 
podium wywalczył też zespół orlików młodszych, zajmu-
jąc 3. miejsce w Starym Sączu. Grali jeszcze orlicy starsi. 

Wróćmy jednak do żaków, któ-
rzy kolekcję pucharów powięk-
szyli o następny, do tego bardzo 
prestiżowy, bo zawody rozegra-
no z udziałem… 42 zespołów! 
Pierwszą fazę turnieju akademi-
cy rozegrali w Stróżach, notując 

sześć zwycięstw i remis, co dało 
im awans do Grupy Złotej.  
Nazajutrz walka przeniosła się 
do Gorlic, gdzie ekipa Mariusza 
Sumary kontynuowała zwycię-
ski marsz, w decydujących me-
czach pokonując Beniaminka 

Rzeszów (ćwierć�nał), mocny
zespół z Ukrainy (pół�nał) 
i Koronę Kielce (�nał). Najlep-
szym zawodnikiem turnieju  
wybrany został Mikołaj Różak, 
obok którego skład drużyny AP 
tworzyli: Aleks Zozulew- 
Chudziak, Lena Furdak, Natan 
Karnas, Bruno Kozak, Jan Pie-
trasz, Oliwer Filak, Aleksander 
Koczera, Alan Mieszczyński,  
Filip Różak, Emilia Hertig.  
Brawo! To chyba największy 
turniejowy sukces popularnych 
„Tygrysów”. 

Orlicy młodsi AP udanie 
pokazali się podczas mocno  
obsadzonego turnieju w Starym 

Sączu, kończąc rywalizację na 
najniższym stopniu podium. 
Ekipa prowadzona przez Dariu-
sza Sieradzkiego wystąpiła  
w składzie: Mateusz Gagatko, 
Piotr Tarapacki, Gabriel Kulon, 
Łukasz Sieradzki, Szymon  
Świder, Mateusz Ćwikła, Filip 
Grudzień, Karol Stojowski  
i  Filip  Józefek. 

Drużyna orlików starszych 
AP pojechała na Turniej Polo-
nia Kraków Cup. Pierwszego 
dnia zawodnikom Jakuba  
Gruszeckiego i Łukasza Sabata 
zupełnie nie szło, ale nazajutrz 
poprawili celowniki, zajmując  
3. pozycję w Lidze Konferencji. 

Dobry weekend Akademii 
Bardzo dobra kolejka Akademii Piłkarskiej – zwycięstwa  
w większości spotkań. Gorzej poszło zawodnikom Ekoballu 
– w sześciu meczach tylko jedna wygrana i dwa remisy.  
Na podkreślenie zasługuje jednak forma Olafa Cicheckiego, 
który w meczu młodzików młodszych strzelił aż… 7 goli! 

Juniorzy starsi 
EKOBALL SANOK – ORZEŁ PRZEWORSK 1:1 (0:0) 

Bramka: Błażowski (87). 

Juniorzy młodsi 
Grupa 2 
SIAR� TARNOBRZEG – EKOBALL SANOK 4:0 (1:0) 

Grupa 3 
AP SANOK – JKS II JAROSŁAW 10:1 (5:0) 

Bramki: Kurasik 2 (12, 33), Uruski 2 (28, 40), Łuszcz 2 (59, 86), 
Sokołowski (37), Dobrowolski (61), Jatczyszyn (75), Żebracki (77). 

Trampkarze starsi 
EKOBALL SANOK – SMS RESOVIA II RZESZÓW 0:0 

Trampkarze młodsi 
Grupa 2 
AP SANOK – SOKÓŁ KOLBUSZOWA MIELEC 2:1 (1:1) 
Bramki: Niecko (22), Cyparski (55). 

Grupa 3 
STAL II STALOWA WOLA – EKOBALL SANOK 5:1 (5:0) 
Bramka: Sudyka (77).

Młodzicy starsi 
Grupa 1 

AP SANOK – IGLOOPOL DĘBICA 3:1 (1:0) 
Bramki: Rygiel 2 (13, 38), Drwięga (48). 

Grupa 3 
ORLIK PRZEMYŚL – EKOBALL SANOK 3:1 (2:1) 

Bramka: Szeliga (29). 

Młodzicy młodsi 
Grupa 1 

AP SANOK – UKS SMS PRZEMYŚL 0:2 (0:1) 

Grupa 3 
STAL GORZYCE – EKOBALL SANOK 0:9 (0:2) 

Bramki: Cichecki 7 (24, 29, 40, 46, 50, 52, 54), Rysz (55),  
Łożański (57). 

Klasa A 

Obrońcy w rolach napastników 
LKS CZELUŚNICA – GEO-EKO EKOBALL STAL SANOK 0:2 (0:0) 

Bramki: Padiasek (52), Mikołaj Gawlewicz (67). 
Ekoball Stal: Krzanowski – Padiasek, Barszczak (78 Bujak), Sobol, Mikołaj Gawlewicz (87 Mateusz 
Gawlewicz) – Niemczyk, Kacper Słysz, Lorenc Tabisz (68 Szymon Słysz), Maślany – Czyrny. 

Kolejne zwycięstwo „na zero 
z tyłu”, co dobrze świadczy  
o formie obrońców. Ci zresztą 
wykazali się nie tylko solidną 
grą w destrukcji, ale i skutecz-
nością pod bramką rywali, 
wyręczając zawodników ofen-
sywnych, którym tego dnia 
wyraźnie nie szło. 

Pierwszą zmarnowaną „setkę” 
mieliśmy już na początku me-
czu, gdy idealnej okazji strzelec-
kiej nie wykorzystał Dawid 
Czyrny. Później nieznacznie po-
mylił się też Mateusz Padiasek. 
Ogólnie z przewagi stalowców 
w pierwszej połowie niewiele 
wynikało, a druga mogła zacząć 
się fatalnie, na szczęście jeden  
z miejscowych w czystej sytuacji 
kropnął nad poprzeczką. Chwi-
lę później stalowcy objęli pro-
wadzenie, gdy po kornerowej 
centrze wynik otworzył czający 
się przy bliższym słupku Padia-
sek, tra�ając głową. Kwadrans
później do gola doszła mu asy-
sta, bo po jego płaskim dograniu 
formalności dopełnił Mikołaj 
Gawlewicz. Miejscowych osta-
tecznie dobić mógł Czyrny,  
jednak znów zabrakło mu zim-
nej krwi, a okazja i tym razem 
była stuprocentowa. 

W sobotę drużyna Ekoballu Stal zagra u siebie z Markiewicza Krosno. Mecz pierwotnie 
planowany na godzinę 17, przełożono na godz. 11. 

Lider bez litości dla rywali 
LKS PŁOWCE/STRÓŻE MAŁE – WIKI SANOK 

0:4 (0:3) 
Bramki: D. Pielech 2 (5, 88), Fryc (19), Osiniak (21). 
Wiki: Czarnecki – Gadomski, Wityński, Osiniak, Pluskwik – Ve-
lychko (64 Hryszko), Florek, Fryc (78 Rajchel), Rudy (46 F. Pie-
lech) – D. Pielech (89 Maśnik), Lachiewicz (58 Sałaciak). 

Wiosną drużyna Wiki „nie bierze jeńców” – trzeci występ  
i trzecie wysokie zwycięstwo, znów bez straconego gola. 
Jak tydzień wcześniej z Iskrą Przysietnica dublet ustrzelił 
Dominik Pielech, otwierając i zamykając wynik. 

Rozstrzygnięcie meczu zabrało 
gościom zaledwie 20 minut.  
Rywali szybko napoczął Pielech, 
po podaniu Łukasza Lachiewi-
cza wygrywając pojedynek  
z bramkarzem. Kolejne gole pa-
dły jeden po drugim. Najpierw 
po krótko rozegranym kornerze 
z ostrego kąta w dalsze okienko 
wypalił Patryk Fryc, a za mo-
ment strzał Adama Osiniaka do 
własnej bramki wbił jeden  
z miejscowych. Później spotka-
nie się zaostrzyło, dominowała 
walka w środku pola. W pewnej 

chwili wydawało się już, że Wiki 
powtórzy scenariusz z inaugu-
rującego wiosnę meczu z Biesz-
czadami Jankowce, czyli wygra-
na 3:0, z rezultatem ustalonym 
już do przerwy. Tym bardziej, że 
dwóch okazji strzeleckich nie 
wykorzystał D. Pielech. Jednak 
w samej końcówce nastąpiła  
rehabilitacja – po akcji braci Pie-
lechów ten starszy minął bram-
karza, pakując piłkę do siatki. 

W niedzielę (godz. 15) Wiki 
zagra u siebie z LKS Długie. 

Młody obrońca Mikołaj Gawlewicz znów strzelił gola, tym razem ustalając wynik meczu 

Kolejne punkty piłkarze Wiki (żółte stroje) zdobyli w Płowcach 

Mecz juniorów młodszych AP zakończył się dwucyfrówką 
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Akademickie Mistrzostwa Świata Szkolne Finały Wojewódzkie Biegów Przełajowych 

Międzynarodowy Turniej Żaków Młodszych 

Niedźwiadki u Ziętary 
Turniej w Insbrucku był udany dla selektu Ziętara Stars,  
w którym wystąpiło czterech graczy Niedźwiadków – Kacper 
Suchecki, Kacper Kłodowski, Oskar Bator i Stanisław Robel. 
Nasi zawodnicy pomogli drużynie w zajęciu 3. miejsca. 

W grupie zespół sanoczan 
wygrał 9:2 z MAC Budapeszt, 
8:3 z EC-�C Selects, 10:3 
z Kiekko-Espoo i 8:3 z Hard 
Edge Hockey, ulegając jedy-
nie bezkonkurencyjnej ekipie 
K&B Slovakia Stars (1:11). 
W pół�nale była pechowa po-
rażka 6:7 po rzutach karnych 
z West Coast Hockey Swe-
den. Zawodnicy Ziętara Stars 

powetowali ją sobie w małym 
�nale, pokonując 7:1 Hard
Edge Hockey. 

Zdecydowanie najsku-
teczniejszy z naszych graczy 
okazał się Suchecki, kończąc 
turniej z bilansem aż 11 bra-
mek. Warto dodać, że 4 zdo-
był w spotkaniu z Kiekko-
-Espoo, a w meczu o 3. miej-
sce ustrzelił hat-tricka. 

Reprezentacja Polski seniorów 

Turniej Młodzików „Riga Hockey Cup” 

Biłas stracił mistrzostwa 
Karol Biłas nie zagra na Mistrzostwach Świata Dywizji IA 
w angielskim No�ingham. Udział w turnieju uniemożliwi-
ła mu kontuzja barku, której doznał na treningu. 

Obrońca STS-u nabawił się 
urazu podczas zamieszania 
pod bramką. – Miałem źle 
ułożoną rękę i przy uderzeniu 
kolegi wypadł mi bark – po-
wiedział Biłas. To duża strata, 
że nie zagra na mistrzostwach, 
bo w towarzyskich meczach  
z Łotwą i Słowenią prezento-
wał się solidnie, otrzymując 
pozytywne recenzje od szta-
bu szkoleniowego. 

– Wielka szkoda, bo bar-
dzo liczyliśmy na Karola. We 
wszystkich rozegranych me-
czach spisywał się naprawdę 
dobrze. Teraz musi przejść 
badania i wrócić jak najszyb-
ciej do zdrowia. Dziękujemy 
za zaangażowanie i liczymy 
na niego w niedalekiej przy-
szłości – powiedział Róbert 
Kaláber, selekcjoner repre-
zentacji Polski. 

Bąk w najlepszej drużynie 
Prestiżowe zawody w stolicy Łotwy zakończyły się zwy- 
cięstwem reprezentacji Polski, w składzie której zagrał  
Miłosz Bąk z Niedźwiadków. 

W fazie grupowej biało-czer-
woni wygrali 6:0 z Jelgavas 
LSS i 2:1 z HS Riga 2007,  
notując też remis 1:1 z Ströms-
bro HC. W pół�nale było zwy-
cięstwo 4:1 z HS Kurbads,  
a w �nale 3:0 ze szwedzkim 
zespołem Top Speed Hockey. 
Bąk wystąpił we wszystkich 

meczach, notując jedną asystę 
drugiego stopnia. 

Turniej rozgrywano w kilku 
kat. wiekowych, a w roczniku 
2012 wystąpiło jeszcze trzech 
zawodników Niedźwiadków – 
Kacper Koczera (3. miejsce  
w statystykach bramkarzy), 
Borys Kusz i Adam Lisowski. 

Gole Sienkiewicza i Najsarka, asysty Fusa 
Podczas turnieju w Rumu-
nii miejsce 5. zajęła repre-
zentacja Polski, w składzie 
której wystąpiło aż czterech 
wychowanków Niedźwiad-
ków. Obok nadal grającego 
w sanockich barwach Filipa 
Sienkiewicza byli to także 
Jakub Najsarek i Szymon 
Fus (obecnie w UKH Unii 
Oświęcim) oraz bramkarz 
Dominik Buczek (MKS 
Cracovia Kraków). 

Nasza kadra po raz pierwszy 
grała w tej imprezie, więc wła-
ściwie nie było wiadomo, cze-
go się spodziewać. Pierwsze 
dwa mecze nie dały więk-
szych powodów do optymi-
zmu, bo biało-czerwoni prze-
grali 3:4 z Czechami (mimo 
trzykrotnego prowadzenia)  
i aż 3:10 z Kanadą. Inna spra-
wa, że rywale byli z najwyż-
szej półki. W spotkaniu prze-
ciwko drużynie zza oceanu 
bramkę na 1:1 strzelił Najsa-
rek po podaniu Fusa. Warto 
dodać, że obaj we wszystkich 
spotkaniach grali w jednej 
formacji z Sienkiewiczem, 
więc chwilami na lodzie było 
trzech wychowanków nasze-
go klubu. A w potyczce z re-
prezentacją Klonowego Li-
ścia nawet czterech, bo wła-
śnie wtedy jedyny występ za-
liczył Buczek, broniąc przez 
pierwsze 40 minut.  

Po dwóch porażkach  
Polacy w końcu się odbloko-
wali, wygrywając pozostałe 
trzy pojedynki. Kończące  
fazę grupową zwycięstwo 5:4 
nad gospodarzami dało im  
3. lokatę w tabeli. W drugiej 
fazie turnieju nasz zespół  
znalazł się w grupie drużyn 
walczących o 5. pozycję  
w całych mistrzostwach.  

Najpierw nasza kadra poko-
nała 3:2 Węgrów, a decydują-
cego gola w przedostatniej 
minucie meczu zdobył Sien-
kiewicz, korzystając z asysty 
Fusa. Na koniec było zwycię-
stwo 4:2 nad Szwedami i to 
mimo dwubramkowej straty 
po 25 minutach. Przy wyrów-
nującej bramce asysty zaliczy-
li Najsarek i Fus. 

20. Cracovia Maraton 

Polny w formie 
Inna czwórka naszych zawodników walczyła pod Wawe-
lem. Zdecydowanie najlepiej poszło Danielowi Polnemu. 

Reprezentant Pass Running 
Teamu całą trasę pokonał  
w czasie 3:12.30, efektem 
było 241. miejsce generalnie 
w  stawce ponad 6000 uczest-

ników, a zarazem 19. w kat. 
M50. Startowali również:
Aleksander Skibiński, Dariusz 
Samuś i Paulina Cierpiał-Faka 
(wyniki powyżej 4 godzin). 

Bieg Rysia w Dukli 

Gonitwa na Cergową 
W wyścigu na Górę Cergową wystartowała czwórka repre-
zentantów SanOk Biega. Było kilka miejsc w dziesiątkach. 

Trasę liczącą 15 km najszybciej 
pokonał Jarosław Jachimowski, 
z rezultatem 1:14.19 zajmując  
16. lokatę generalnie i 8. w kat. 
20-39 lat. W tej samej grupie  
na 12. pozycji sklasy�kowano 

Michała Lesia. Wśród kobiet tuż 
za podium uplasowała się Rena-
ta Hołowaty (1:18.36). Nato-
miast Marioli Knap, debiutują-
cej w składzie SanOk Biega, 
przypadło 5. miejsce w kat 40+. 

Dwa medale dziewcząt – 
złoto SP4, brąz ILO 
Zawody w Kolbuszowej przyniosły nam dwa medale dziew-
cząt. W młodszej kategorii wiekowej Igrzysk Dzieci złoto 
zdobyła SP4, a w Licealiadzie był brąz ILO. 

W najmłodszej grupie tytuł 
wywalczyła „Czwórka”, bie-
gnąca w składzie: Diana Rud-
nicka (16. indywidualnie), 
Alicja Hipner, Lena Tokarska, 
Zuzanna Kędra, Pola Zych  
i Oktawia Suwała. Opieku-
nem drużyny był Piotr Bluj. 
W starszej kat. ID tuż za  
podium uplasowała się SP1 
(9. Malwina Guzik, 14. Anna 
Reut, dalsze lokaty – Maria 
Bosenka, Ashley Jach-Doroc-
ka, Iga Dziewińska, Konstan-
cja Dziewulska). 

W Licealiadzie brąz   
zdobyła „Jedynka” w składzie:  
15. Martyna Łuszcz, 17. Ame-
lia Jadczyszyn, Zo�a Litwin,
Joanna Czubek, Urszula So-
bolak i Magdalena Dziuba. 
Ich szkolni koledzy uplasowa-
li się na 9. pozycji: 17. Mate-
usz Gawlewicz, Jakub Nowak, 

Mikołaj Gawlewicz, Wiktor 
Kornasiewicz, Mikołaj Sta-
bryła, Norbert Starejki (opie-
kun – Aneta Siwińska-Char-
chalis). Indywidualnie starto-
wali Adam Zubel i Damian 
Myćka z ZS3, zamykając dru-
gą dziesiątkę. 

W Igrzyskach Młodzieży 
Szkolnej walczyły kolejne 
drużyny SP4. Dziewczęta  
zajęły 4. miejsce, a chłopcom 
przypadła 10. lokata. Składy: 
11. Lena Wisłocka, 17. Maja 
Wojtanowska, Łucja Mruga-
ła, Oktawia Bochnak, Alek-
sandra Lip, Marzena Olejar-
czyk; Szymon Starzak, Ad-
rian Wojnar, Patryk Stadnik, 
Tomasz Milczanowski, Kamil 
Wiejowski, Oliwier Bobak. 
Indywidualnie najlepiej wy-
padł jednak Gabriel Firlit  
z SP1, zajmując 6. lokatę. – Turniej uważam za bar-

dzo udany. Jest jednak ten 
niedosyt po tym, że nie udało 
nam się awansować do strefy 
medalowej. Finalnie uplaso-
waliśmy się na 5. pozycji. 
Uważam, że to dobre osią-
gnięcie, bo byliśmy przecież 
beniaminkiem – powiedział 
Najsarek, czyli kapitan akade-
mickiej reprezentacji Polski.  

Kacper Suchecki (w środku) z dorobkiem aż 11 bramek okazał się 
najskuteczniejszym zawodnikiem drużyny Ziętara Stars 

Zawodniczki ILO (po prawej) wybiegały brązowy medal 

Filip Sienkiewicz strzelił zwycięską bramkę w końcówce arcyważnego meczu z Węgrami 
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PŁYWANIE 

Finały w Krośnie 
W Krośnie rozegrano �nały wojewódzkie Igrzysk Młodzieży
Szkolnej. Najbliższa zdobycia medalu była Maja Rachalska  
z SP1, plasując się tuż za podium wyścigu na 50 metrów stylem 
grzbietowym. Obok komplet wyników naszych uczniów. 

Sztafety 6x50 m stylem dowolnym: dziewczęta – 5. SP8,  
9. SP3, 10. SP1; chłopcy – 5. SP1, 11. SP8. 
50 m stylem motylkowym: 7. Kalina Grzesiak (SP2); 11. Oliwia 
Grygiel (SP3). 
50 m stylem klasycznym: 5. Helena Leśniak (SP8); 11. Paweł 
Nanio (SP1). 
50 m stylem grzbietowym: 4. Maja Rachalska (SP1), 10. Blanka 
Banasiewicz (SP3); 11. Dawid Leszczyk (SP4). 
50 m stylem dowolnym: 7. Franciszek Kielar (SP1). 

Turniej eliminacyjny chłopców „Kinder Joy of Moving” 

Turniej finałowy dziewcząt „Kinder+Sport” 

Szóste miejsce TSV 
Zawody w Kielnarowej okazały się więcej niż udane dla siat-
karek TSV. Drużyna podopiecznych Adama Koconia wygra-
ła większość meczów, ostatecznie zajmując 6. miejsce. 

Nasze dziewczęta startowały 
w kategorii „czwórek”, rozgry-
wanej z udziałem 12 drużyn, 
wyłonionych z czterech regio-
nalnych grup eliminacyjnych 
na Podkarpaciu; po trzy naj-
lepsze uzyskiwały awans. 

– Moje zawodniczki zano-
towały bardzo udany występ, 
pokonując Dębicę, Karpaty II 
Krosno i Piwodę. Jedynie  

mecze z najlepszym w turnieju 
MOSiR-em Dukla i drużyną  
z Mielca zakończyły się poraż-
kami – powiedział zadowolo-
ny trener Kocoń. 

Zespół siatkarek TSV zagrał 
w składzie: Jagoda Błaszczak, 
Emilia Bulewicz, Kornelia  
Domańska, Maja Gebus, Zo�a
Moczarny oraz Julia Sucho-
wiecka. 

Zbieranie doświadczeń 
Na zawody w Rzeszowie pojechało ponad 20 najmłodszych 
adeptów TSV. Dla wielu z nich był to turniejowy debiut, 
więc raczej nikt nie liczył na walkę o wysokie pozycje. 

Najwięcej drużyn nasz klub 
miał w zmaganiach „dwójek”, 
gdzie wystąpili: Maciej Maciu-
ba i Michał Radwański, Dmy-
tro Kulyk i Ignacy Polański 
oraz Mateusz Niemiec i Alek-
sander Polański. Dwa zespoły 
przystąpiły do rywalizacji 
„czwórek”, a składy tworzyli: 
Karol Silarski, Wiktor Skiba, 
Maciej Wojciechowski, Dawid 
Pawlecki i Wiktor Cyganik 
oraz Kamil Wołoszyn, Ksawe-
ry Miranowicz, Tymoteusz 
Gacek, Franciszek Stabryła  

i Damian Dmitrzak. Nato-
miast w turnieju „trójek” wal-
czyła tylko jedna ekipa TSV – 
Aleksander Fabian, Oktawian 
Stabryła, Jan Król, Bartosz 
Lewko, Nazar Yahordyk, 

– W rzeszowskim turnieju 
nasi zawodnicy mieli się 
przede wszystkim ogrywać, 
zbierając cenne doświadcze-
nia. Brawo chłopaki – powie-
dział trener Wiesław Seme-
niuk, prowadzący młodych  
zawodników wraz z Kamilem 
Baranem. 

BILARD 

Faworyci powiększają 
przewagę nad rywalami 
Tuż przed 1 maja przodownicy SCB Ligi Amatorskiej wciąż 
maszerują równym krokiem. Kolejne mecze wygrali Marcin 
Lubieniecki i Krzysztof Kadubiec w Ekstraklasie, jak rów-
nież Janusz Wojnarowski i Bartłomiej Długosz w I Lidze, 
umacniając się na czołowych pozycjach. 

Zaimponował zwłaszcza Ka-
dubiec, celujący w odzyska-
nie tytułu na lokalnym  
podwórku. Zwycięstwo bez 
straty frejma nie wymaga  
komentarza. Znacznie cięższą 
przeprawę miał lider Lubie-
niecki, bo w pojedynku  
z Wojciechem Stawarczykiem 
niewiele zabrakło do straty  
1 punktu. Na wyższym pozio-
mie rozgrywkowym wygry-
wali też Grzegorz Rozel  
i powoli wracający do formy 
Jakub Biłas. 

W rozgrywkach I Ligi już 
dość wyraźną przewagę nad 
rywalami jeszcze powiększył 
Wojnarowski (zwycięstwo 
7:3). Także dzięki lekkiemu 
potknięciu Długosza, który 
minimalnie pokonał 3. w tabe-
li Marka Rogosa, tracąc  
1 punkt. Skorzystał na tym  
Paweł Martowicz, wskakując 
na najniższy stopień podium. 
Wygrali też Jarosław Dziedzic  
i Wiktor Jarocki, który w tej 
grupie odniósł najwyższe  
zwycięstwo. 

EKST�KLASA
Grzegorz Jarocki – Jakub Biłas 5:7 
Grzegorz Rozel – Paweł Kocan 7:3 
Krzysztof Kadubiec – Robert Keck 7:0 
Marcin Lubieniecki – Wojciech Stawarczyk 7:5 
I LIGA
Wiktor Jarocki – Beniamin Wilk 7:1 
Jarosław Dziedzic – Zbigniew Reś 7:4 
Marek Rogos – Barłomiej Długosz 6:7 
Janusz Wojnarowski – Łukasz Szmyd 7:3 
Paweł Martowicz – Maciej Bodziak 7:5 

KARATE 

Blisko dwustu wojowników 
walczyło na jednej „Arenie” 
Po ponad 16 latach od poprzednich zawodów w tej dyscyplinie sportu, wojownicy znów 
opanowali Halę „Arena”. Okazją był I Ogolnopolski Turniej Karate Kyokushin Byakko 
Warrior Cup, organizowany przez klub z Dydni, mający też �lie w Sanoku i Przysietnicy.
W rywalizacji wzięło udział około 200 osób. 

W marcu 2007 roku, w pach-
nącej jeszcze świeżością 
„Arenie” rozegrano Mistrzo-
stwa Makroregionu Połu-
dniowego. I choć impreza  

z udziałem ponad 170 zawod-
niczek i zawodników okazała 
się tak udana – także ze wzglę-
du na bardzo dużą liczbę kibi-
ców – że planowano nawet 

organizację mistrzostw kraju 
w niedalekiej przyszłości, to 
na kolejne zmagania karate-
ków w Sanoku musieliśmy 
czekać aż 16 lat. 

Gospodarzem tamtych 
mistrzostw był Sanocki Klub 
Karate, a tym razem organiza-
cji podjął się UKS Karate Ky-
okushin „Byakko”. Do zmagań 
przystąpiło blisko 200 osób, 
startujących – zarówno w ku-
mite, jak i kata – w 43 kat. wie-
kowych i wagowych, według 
regulaminu Polskiego Związ-
ku Karate Kontaktowego. 
Dzieci (6-12 lat) rywalizowały 
w formule „All Kick”, młodzież 
(12-17 lat) walczyła w „Semi 
Contact”, a dorośli (18-35 lat) 
w „Full Contact”. 

– Był to ogromnie emocjo-
nujący dzień, gdyż byliśmy  
organizatorami turnieju i z na-
szego klubu startowało 33 za-
wodników z sekcji w Dydni, 
Sanoku i Przysietnicy. Dzieci 
dały z siebie wszystko, rywali-
zacja była bardzo zacięta,  
a zarazem fair. Kilka kategorii 
bardzo mocno obstawionych  
i niektórzy mieli ciężką drogę 
do podium. Był pot, były łzy, 
ale też i radość, która towarzy-
szy nam do dnia dzisiejszego. 
Wyniki klasy�kacji pucharo-
wej naszych zawodników  
podamy w najbliższym czasie 
– czytamy na stronie UKS  
Karate Kyokushin „Byakko”. 

Wszystko wskazuje na to, 
że sanocki turniej będzie miał 
kolejne edycje. 

Dorośli karatecy walczyli w „pełnym kontakcie” 

Krzysztof Kadubiec odniósł zwycięstwo bez straty frejma 

Drużyna TSV wygrała trzy mecze, zajmując 6. miejsce 

Młodzi zawodnicy TSV wraz z trenerami 
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BARTOSZ BŁAŻEWICZ

WĘDKARSTWO
Spinningowe Brzegowe Grand Prix Polski 

Muchowe Grand Prix Okręgu Krośnieńskiego 

Udany powrót 
Macieja Korzeniowskiego 
Drugie zawody rozegrano na odcinku specjalnym Sanu, 
gdzie nasi wędkarze radzili sobie dużo lepiej, niż podczas 
inauguracji. Tym razem aż czterech mieliśmy w czołowej 
dziesiątce, a najwyżej uplasował się wracający po roku prze-
rwy Maciej Korzeniowski z Koła nr 1, zajmując 2. pozycję. 

Dominowali muszkarze  
z Rymanowa i to zdecydowa-
nie – aż trzech w czołowej 
czwórce. Zwycięstwo odniósł 
Grzegorz Konieczny, łowiąc 
11 pstrągów. Wprawdzie  

o jednego więcej miał Korze-
niowski, jednak w sumie jego 
ryby były nieco mniejsze, 
więc musiał zadowolić się  
2. lokatą. Na miejscach od  
5. do 7. po sąsiedzku uplaso-
wali się kolejni reprezentanci 
„Jedynki” – Bogdan Lisiew-
ski, Marek Fijałkowski (po  
5 „potokowców”) i Robert 
Tobiasz (4). Punktowali jesz-
cze Michał Fejkiel (4), Adam 
Skrechota (2) i Janusz Bene-
dyk (1) z Koła nr 1 oraz Piotr 
Sołtysik (3) i Tomasz Osen-
kowski (1) z Koła nr 2. 

W klasy�kacji łącznej na 
3. miejsce awansował Fijał-
kowski (51 pkt), na 5. Korze-
niowski (45), a 10. jest  
Tobiasz (42). Prowadzi Piotr 
Konieczny z Rymanowa (58). 

Tym razem wyżej Bałda 
Drugą rundą rywalizacji był Puchar Mikado, rozegrany  
na Bystrzycy w okolicach miasta o tej samej nazwie. Tym  
razem obaj zawodnicy Koła nr 1 uplasowali się w drugiej 
dziesiątce, a wyższe miejsce zajął Piotr Bałda. Natomiast 
Piotr Kucharski utrzymał 9. pozycję w klasy�kacji łącznej.

W pierwszej turze lepiej  
poszło Kucharskiemu, który 
złowił 15 pstrągów, co dało 
mu 4. lokatę w sektorze. Bałda 
miał 12 sztuk – 7. miejsce.  
Na półmetku zawodów nasi 
wędkarze byli odpowiednio 
16. i 25. W drugiej turze na-
stąpiła jednak zmiana ról.  
Lepiej wypadł Bałda, wycią-
gając 7 ryb, a efektem była  
5. pozycja w sektorze. Kuchar-
ski miał 6 pstrągów – 8. loka-
ta. W klasy�kacji drugiej tury

przypadły im miejsca 17. i 32. 
Ostatecznie w stawce około 
60 spinningistów 16. był Bał-
da, a 20. Kucharski. 

Mimo słabszego startu niż 
na inauguracyjnym Pucharze 
Kongera, gdy Kucharski zajął 
9. miejsce, udało mu się utrzy-
mać tę lokatę w klasy�kacji
łącznej. Natomiast Bałda 
awansował na 24. pozycję.  
Finałowe zawody Spinningowe-
go Brzegowego GPP rozegrane 
zostaną pod koniec maja. 

Plebiscyt „Złota Dziesiątka 2022” 

Pechowcy i najlepszy kupon 
Wracamy raz jeszcze do naszego plebiscytu. Dziś skład 
drugiej dziesiątki oraz nagroda dla Czytelniczki, która 
była najbliższa trafnego wytypowania laureatów. 

Najbardziej pechowym spor-
towcem okazał hokeista Karol 
Biłas, nie tylko dlatego, że  
kontuzja wyeliminowała go ze  
składu kadry Polski na Mistrzo-
stwach Świata Dywizji IA  
w No�ingham. Także w naszym
plebiscycie nie miał szczęścia, 
otwierając drugą dziesiątkę. Do 
sklasy�kowanego na 10. miej-
scu żeglarza Rolanda Czyża  
zabrakło mu tylko 32 punkty... 

Jak już pisaliśmy, do redakcji 
dotarło 1967 kuponów, a najle-
piej wypełniony nadesłała  
Dorota Wojtas z Trepczy. Udało 
jej się trafnie wytypować aż  
siódemkę sportowców, do tego 
pięcioro z nich, w tym czołową 
czwórkę, umieściła na właści-
wych miejscach! Nagrodą  
będzie roczna prenumerata  
„Tygodnika Sanockiego”. Prosi-
my o kontakt z redakcją. 

DRUGA DZIESIĄT�:
11. Karol Biłas (hokej, STS) – 3580 
12. Daniel Wosachło (judo, Pantera) – 3437 
13. Łucja Przygórzewska (pływanie, Rekiny) – 3195 
14. Piotr Lorenc (piłka nożna, Ekoball Stal) – 3164 
15. Piotr Bałda (wędkarstwo, Koło nr 1) – 3064 
16. Robert Lorens (kolarstwo, MTB WS TECH) – 2857 
17. Szymon Hostyński (łyżwiarstwo szybkie, Górnik) – 2563 
18. Arkadiusz Borczyk (Automibilklub Małopolski) – 2527 
19. Dominik Pielech (piłka nożna, Wiki) – 2491 
20. Joanna Czubek (unihokej, Wilki/ILO) – 2418 

TENIS STOŁOWY 

 Lider rozstawia rywali po kątach 
Po dwutygodniowej przerwie Sanocka Liga Sokoła wzno- 
wiła rozgrywki. Kolejny turniej odbył się w jednej grupie,  
a zwycięstwo odniósł prowadzący w klasy�kacji łącznej 
Bogusław Szałankiewicz. 

Lider potwierdził klasę, poko-
nując wszystkich rywali, któ-
rzy w dziewięciu meczach 
zdołali mu „urwać” tylko dwa 

sety. Miejsce 2. zajął Bolesław 
Bartkowski (jedna porażka),  
a 3. Daniel Kozioł (dwie). 

Kolejność ostatniego tur-
nieju była zgodna z klasy�ka-
cją łączną: Szałankiewicz pro-
wadzi z dorobkiem 132 pkt, 
przed Bartkowskim (108)  
i Koziołem (79). 

WROTKARSTWO 

Szóstka ze złotymi medalami 
Nowy sezon ruszył z przysłowiowego kopyta, bo już tydzień po inauguracji rozegrano drugą 
rundę Pucharu Lubelszczyzny, ponownie w Tomaszowie Lubelskim. Dorobek rolkarzy 
Sprintu to znów cała masa medali, w tym sporo złotych, które zdobyli: Natalia Łożańska, 
Bianka Bluj, Bartosz Pawlikowski, Maksymilian Rabicki, Lena Wisłocka i Laura Bluj. 

Podopieczne Piotra Bluja  
i Witolda Myćki całkowicie 
zdominowały rywalizację  
w kategorii juniorek B, zajmu-
jąc wszystkie miejsca na  
podium. Komplet zwycięstw 
odniosła Łożańska, najlepsza 
w wyścigach na 100, 500  
i 3000 metrów, a więc i w kla-
sy�kacji łącznej. Wielobojowe
srebro wywalczyła Magdalena 
Pawlikowska (2. na 100 i 500 m 
oraz 3. na 3000 m), a brąz  
Paula Doskowska (m.in. 2. na 
3000 m i 3. na 500 m).  

W innych kategoriach 
wszystkie wyścigi wygrywali 
też: B. Bluj w juniorkach C2 
(100, 500 i 3000 m), Pawli-
kowski w juniorach D2 (100, 
200 i 2000 m) oraz Rabicki  
w juniorach E1 (50, 100  
i 200 m). Po jednym złotym 
krążku zdobyły też Wisłocka 
w biegu kadetek na 500 m 
(ponadto 2. na 100 m i 3. na 
3000 m; 2. w wieloboju) oraz 
L. Bluj wśród juniorek D2 na 
2000 m (do tego m.in. 3. na 
200 m; 2. w wieloboju). 

– Już w majowy weekend 
rozpoczynamy walkę o Puchar 
Polski – podkreślił trener Bluj. 

JUNIORKI B: 1. Natalia Łożańska (1. na 100, 500 i 3000 m),  
2. Magdalena Pawlikowska (2. na 100 i 500 m oraz 3. na 3000 m), 
3. Paula Doskowska (2. na 3000 m, 3. na 500 m i 4. na 100 m),  
4. Aleksandra Górecka (3. na 100 oraz 4. na 500 i 3000 m). 
�DETKI: 2. Lena Wisłocka (1. na 500 m, 2. na 100 m, 3. na 
3000 m), 5. Kaja Bernat (4. na 100 i 500 m, 6. na 3000 m),  
10. Dagmara Strzyżowska (m.in. 6. na 100 m i 8. na 500 m),  
dalsze lokaty – Aleksandra Tymoczko i Laura Mazal. 

JUNIORKI C2: 1. Bianka Bluj (1. na 100, 500 i 3000 m),  
10. Karolina Pawiak (m.in. 10. na 100 i 500 m). 
JUNIORZY D2: 1. Bartosz Pawlikowski (1. na 100, 200 i 2000 m); 
2. Laura Bluj (1. na 2000 m, 3. na 200 m, 5. na 100 m), 7. Zo�a
Tabisz (7. na 100, 200 i 2000 m).  
JUNIORKI D1: dalsze lokaty – Amelia Kraczkowska i Maja Król. 
JUNIORZY E1: 1. Maksymilian Rabicki (1. na 50, 100 i 200 m). 

Wrotkarki Sprintu zdominowały rywalizację juniorek B, zajmując wszystkie miejsca na podium 

Piotr Bałda zajął 16. miejsce, notując wyraźny awans w klasy�kacji
łącznej ogólnopolskiego Grand Prix 

Maciej Korzeniowski 
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